
 

 
 
DILIGÈNCIA.-  A Castellar del Vallès (Vallès Occidental), vint-i-sis de gener de dos 
mil setze, la poso jo el Secretari acctal, als efectes determinats per l’article 3r. del 
Decret 33/1981, de la Generalitat per a fer constar que s’obre el primer dels plecs 
que s’habiliten per a la transcripció de les actes de l’Ajuntament Ple, corresponent a 
l’any actual. 
 
 
 
 
 
 
 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  26 de gener de 2016 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/1 
  
PRESIDENT    l·lm.               IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                         GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                     MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                     PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                     CANALIS ALSINA ALEIX 
                                     MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                     CREUS OLIVERAS JOAN 
                                     MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                     PEREZ MOREJON DANIEL 
                                     LEIVA REYES JOSE 
                                     HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                     CALAF VIVES JOSEP M 
                                     REBOLLO FLIX FERRAN 
                                     RASPALL ALUJA NURIA 
                                     MOYA KÖHLER JOAN 
                                     ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                     UYA PUIGMARTI JORDI 
                                     GRACIA GORDILLO CONXI 
                                     GARCIA FANDINO BEA 
                                     URRUTIA MASANA LIDIA 
SECRETARI acctal              TORRA MIRO CRISTÒFOL  
INTERVENTOR                   FERNANDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL 

 

 
 
ATÈS que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passa a tractar 
els diferents punts de l’ordre del dia. 



 
ORDRE DEL DIA 
 1.- Pressa possessió nova regidora 
 2.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2015/14 Ordinària 17/12/2015 
 3.- Resolucions a donar compte 
 4.- Donar compte expressa dels Decrets d’Alcaldia núm. 1280, 1281, 1282, 1283 
de 18 de desembre de 2015, i núm. 42 de 19 de gener de 2016, relatiu a la 
reestructuració del cartipàs. 
5.- Aprovació retribucions del personal al servei de l’Ajuntament, exercici 2016. 
6.- Aprovació provisional del Pla Especial de Bens a Protegir (PEBP) 
7.- Aprovació provisional del Pla d’Ordenació Urbana Municipal (POUM) 
8.- Ratificació modificació estatuts del Consorci per a la Normalització Lingüística. 
 9.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC, sobre acords de la conferència 
del canvi climàtic de Paris, 2015. 
10.- Moció del grup municipal d’ERC de suport a les mobilitzacions i accions contra 
el Pla Hidrològic de la Conca de l’Ebre. 
11.- Assumptes sobrevinguts 
12.- Precs i Preguntes 
 
1.- PRESA POSSESSIÓ NOVA REGIDORA 
En aquest punt de presa de possessió de la nova regidora, tenim la credencial de la 
regidora expedida per la Junta Electoral Central que ens diu que ha estat designada 
regidora de l’Ajuntament de Castellar del Vallès la senyora Águeda Ángela 
Pappalardo, per estar inclosa dins de la candidatura de Som de Castellar PSC-CP, a 
les passades eleccions del dia 24 de maig de 2015, tot això motivat per la 
substitució del senyor Oscar Lomas Cortés. 
Tot seguit l’Alcalde crida a la interessada per tal d’efectuar aquesta declaració legal. 
La designada ha presentat la seva declaració d’interessos, per tant pot prendre 
possessió del càrrec, només li resta prestar la promesa o jurament de les seves 
obligacions al càrrec de regidora. 
Tot seguit es procedeix a cridar a: 

- ÁGUEDA ÁNGELA PAPPALARDO 
Que efectua aquest tràmit. A continuació el Sr. Alcalde li dona possessió del seu 
càrrec, passant a  incorporar-se a la sessió. 
 
2.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió de 17 
de desembre de 2015. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
3.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 1260 de 15 de desembre al 1311 
de 30 de desembre de 2015. 
I 1 de 4 de  gener al 58 de 22 de gener de 2016. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 15 i 22 de desembre de 2015 i 12 i 19 de gener de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
4.- DONAR COMPTE EXPRESSA DELS DECRETS D’ALCALDIA NÚM. 1280, 
1281, 1281, 1283 DE 18 DE DESEMBRE DE 2015 I 42 DE 19 DE GENER DE 
2016, RELATIU A LA REESTRUCTURACIÓ DEL CARTIPÀS. 
Explica aquest punt el portaveu de Som de Castellar-PSC, Sr. Aleix Canalis,  i diu 
que com preceptiu avui donem compte a aquest plenari dels decrets de modificació 
del cartipàs municipal, arran de la renuncia, en el Ple del passat mes de desembre 
de l’acte de regidor per part del Sr. Oscar Lomas i de la pressa de possessió, fa uns 
instants, de la nova regidora, la Sra. Àngela Pappalardo. 



Així doncs, i d’acord amb els Decrets 1280 i el 1281 de 18 de desembre de 2015, la 
junta de govern local queda formada per els següents tinents d’alcalde: 

1r tinent d’alcalde: Joan Creus Oliveras 
2n tinent d’alcalde: Aleix Canalís Alsina 
3a tinenta d’alcalde: Anna Maria Mármol Martínez 
4rt tinent d’alcalde: José Leiva Reyes 
5è tinent d’alcalde: José Eduardo González Navas 
6a tinenta d’alcalde: Maria Antònia Puig Mayor 
7è tinent d’alcalde: Daniel Pérez Morejón 

Per la seva banda, el Decret 1282, redefineix l’estructura política de l’ajuntament, 
que té com a principal novetat la creació d’una nova regidoria d’Infància i 
Adolescència, amb competències sobre els àmbits de gestió següents: 

 a) Consell d’infants. 
 b) Consell d’adolescència. 
 c) Ciutats educadores. 
 d) Polítiques d’infància. 
 e) Guia didàctica. 

Així mateix en el Decret 1283, és relacionen el conjunt de competències delegades 
per l’alcaldia i llurs atribucions, deixant el cartipàs municipal confeccionat de la 
següent manera:  
a) A la Sra. Maria Glòria Massagué Casals, la Regidoria de Salut, Serveis Socials i 
Habitatge, i, de moment també la Regidoria d’Infància i Adolescència. 
b) En el Sr. Joan Creus Oliveras, la Regidoria de Finances, i a la Regidoria de 
Comunicació. 
c) En la Sra. Josefa Martínez Romero, la Regidoria de Programes Socials. 
d) En el regidor Sr. Aleix Canalís Alsina, la Regidoria de Sostenibilitat i Medi 
Natural, a la Regidoria de Cultura, i a la Regidoria d’Esports. 
e) Al Sr. José Eduardo González Navas, la Regidoria de Planificació, i a la Regidoria 
de Recursos Generals i Serveis Municipals. 
f) Al Sr. José Leiva Reyes, la Regidoria de Manteniment, i a la Regidoria de 
Seguretat Ciutadana, Convivència i Civisme. 
g) En la regidora Sra. Anna Maria Mármol Martínez, la Regidoria d’Organització i 
Recursos Humans, i a la Regidoria de Dinamització Econòmica. 
h) A la Sra. Maria Antònia Puig Mayor, la Regidoria d’Educació, Formació i Ocupació. 
i) En el regidor sr. Daniel Pérez Morejón, la Regidoria de Govern Obert, i a la 
Regidoria de Joventut. 
Per últim el Decret 42 del 19 de gener del 2016, fan dues esmenes menors a 
l’estructuració política de l’Ajuntament, afegint, per una banda, la competència de 
“nova ciutadania” a la Regidoria de Programes Socials i  per l’altra, assignant la 
“Gestió de l’Arxiu municipal” a la Regidoria de Recursos Generals i Serveis Centrals, 
que fins ara estava a la Regidoria d’Organització i Recursos Humans. 
A continuació el  Sr. Alcalde,  explica que en breu es formalitzarà la delegació de 
competències sobre infància i adolescència a favor de la regidoria que ha pres 
possessió avui, Sra. Agueda Angela Pappalardo. 
Per part d’ERC el Sr. Rafa Homet, dona la benvinguda a la Sra. Pappalardo. 
Afegeix  que la remodelació del cartipàs de la qual se’n dona compte, al seu parer 
obeeix més a la necessitat de cobrir el vuit de les competències que tenia el regidor 
Sr. Oscar Lomas, que no pas a una planificació en funció de les necessitats reals. 
Per Decidim Castellar, el regidor Sr. Jordi Uyà, intervé per dir que encara que 
aquest apartat del ple no està sotmès a votació, des de Decidim voldríem fer unes 
consideracions al respecte d’aquest canvi sobtat en el cartipàs, tot just sis mesos i 
escaig després de les eleccions. És obvi que la majoria absoluta us permet fer els 
canvis que vulgueu sense sotmetre-ho a valoració de la resta dels grups municipals 
i, per descomptat, de la ciutadania. Que ho pugueu fer però no indica 
necessàriament que respongui a un fer prou transparent i democràtic. És per això 
que us transmetem la nostra perplexitat i desacord davant d’aquests canvis que, en 
molts aspectes, no tenen cap lògica ni sentit. Tot i que segurament no tingueu cap 



intenció de donar-nos cap explicació al respecte, ja que de ser així ja ho hauríeu 
fet, us mencionarem les incongruències que hem detectat en el nou cartipàs 
anunciat avui. 
El canvi més xocant i que no respon a cap mena de coherència és que la Regidoria 
de Finances fins ara portada pel regidor Oscar Lomas amb dedicació horària total, 
ara passi al regidor Joan Creus, regidor sense dedicació exclusiva i ni tant sols 
parcial. Alguna cosa no quadra. O ens enganyàveu abans o ho esteu fent ara. En 
mans de qui està doncs aquesta regidoria, que no és menor, que té un gran pes de 
responsabilitat i de presa de decisió sobre tants i tants tràmits econòmics? I encara 
és més. Com es pot entendre que la primera tinença d’alcaldia i per tant la primera 
persona que ha de substituir a l’alcalde en els casos que preveu el reglament, no 
tingui l’obligació de dedicar-hi la seva jornada laboral? 

Tampoc entenem com es distribueixen les retribucions a temps exclusiu, parcial o 
sense dedicació. Sembla fet més a conveniència o necessitats personals que no pas 
en funció de la feina real i tangible que suposa cada regidoria. Ja que, per exemple, 
el regidor Pepe González assumeix més i noves funcions però no canvia el seu 
status de regidor sense dedicació. Al regidor Pepe Leiva se li atribueixen també 
noves funcions però, en lloc de passar a una dedicació del 75%, que seria lògic ja 
que és el percentatge que tenia la regidora Anna Marmol que passa a dedicació 
complerta, passa a una dedicació del 60%, cosa que, segons els nostres càlculs, 
suposaria una lleugera reducció en la partida de sous, de manera global, de l’equip 
de govern. S’ha reflectit això amb una modificació de la partida pressupostària? I, 
ja que hi estem posats, seria bo de saber si l’alcalde, a part de la seva retribució 
municipal, percep alguna quantitat dinerària com a president del Consell Comarcal. 
Espero que no us estranyin totes aquestes preguntes, lògiques, per altre part, en 
pro d’una transparència de la que vosaltres en feu bandera. No ens mou res més 
que això, us ho asseguro. Hi ha d’haver coherència en les decisions que es prenen, 
coherència que seria molt desitjable s’expliqués a priori per a tal d’evitar 
estranyeses i especulacions. Nosaltres no entenem la transparència sinó va 
acompanyada de comunicació. I això, només això, és el que us demanem. 
El Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, en torn de replica explica que el que 
s’ha fet ha estat redistribuir les competències que tenia el Sr. Lomas a favor 
d’altres regidories. 
Respecte al sou que té el Sr. Alcalde, com a President del Consell Comarcal, els 
invita a consultar el portal de transparència municipal, on hi ha tota la informació. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
5.- APROVACIÓ RETRIBUCIONS DEL PERSONAL AL SERVEI DE 
L’AJUNTAMENT, EXERCICI 2016. 
VIST que les Corporacions locals han de reflectir anualment en els seus 
pressupostos la quantia de les retribucions del seu personal funcionari i laboral en 
els termes previstos a la legislació bàsica sobre la funció pública. 
VIST que els increments de les retribucions del personal funcionari no suposaran, 
en cap cas, un increment de la massa salarial superior als límits fixats anualment a 
la Llei de Pressupostos Generals de l’Estat. 
VIST que aquesta limitació també es fa extensiva al seu personal laboral, tal i com 
preveu la normativa bàsica de funció pública. 
ATÈS que el règim de retribucions del personal funcionari al servei dels ens locals 
es regula a l’article 93 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de 
règim local (LRBRL), al capítol III del títol II del Reial Decret Legislatiu 5/2015, de 
30 d’octubre, que aprova el text refós de la llei de l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic 
(TRLEBEP). 
ATÈS que el règim de retribucions del personal laboral al servei dels ens locals es 
regula a l’article 27 del TRLEBEP. 
ATÈS l’article 35 del Conveni de l’Ajuntament de Castellar del Vallès que regula els 
diferents complements salarials per indemnitzar les condicions de jornada, 
dedicació disponibilitat, incompatibilitat dels treballadors. 



ATÈS l’article 19. Dos de la Llei 48/2015, de 29 d’octubre, de Pressupostos 
Generals de l’Estat per a l’any 2016, d’aplicació a les corporacions locals en virtut 
de l’article 19. U lletra c) del mateix text legal, determina l’increment global màxim 
de les retribucions del personal al servei dels ens locals, actualitzant els imports 
corresponents al salari base i triennis, pagues extraordinàries i complement de 
destí.  
VIST l’informe del cap d’unitat de Recursos Humans. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al ple de 
l’ajuntament d’acord amb l’article 52.2 lletra j) del text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar un increment de les retribucions del personal funcionari i laboral 
al servei de l’ajuntament de l’1 per 100 en relació a les de l’any 2015, amb efectes 
1 de gener de 2016. 
SEGON.- Establir les quanties dels diferents complements salarials a percebre 
durant l’any 2016 pel personal funcionari i laboral per aplicació del que preveu 
l’apartat anterior, d’acord amb el següent detall: 
 

� Complement per jornada partida: 

Concepte Quantia mensual  

(en euros) 

1 tarda setmana 78,14 

2 o més tardes setmana 156,26 

 
� Complements per òrgans unipersonals del personal de les escoles municipals: 

 

Lloc de treball Quantia mensual 

(en euros) 

Director/a Centre Educatiu 618,80 

Director/a Escola de Música 625,12 

Cap d’Estudis Centre Educatiu 641,65 

 
� Complement per dedicació: 

Lloc de treball Quantia mensual 

 (en euros) 

Recepcionista SAC 21,93 

Auxiliar Administratiu/va SAC 126,20 

Oficial 1ª electricista 206,80 

Oficial 1ª oficis i logística  206,80 

Cap Via Pública 230,62 

Tècnic auxiliar cultura 299,57 

Encarregat/da de brigada 651,34 

 
� Complement per assignació de funcions de cap d’unitat: 

Lloc de treball Quantia mensual 

(en euros) 

Cap d’unitat del SAC 468,77 

 
� Complement assignació de funcions: 

Grup de classificació Quantia mensual 

(en euros) 

Grups A1 i A2 796,68 

Grup B 503,00 



Grup C1 455,77 

Grup C2 97,64 

 
� Complement per dedicació del personal de la policia local: 

Lloc de treball Quantia mensual 

(en euros) 

Sots – Inspector 859,91 

Sergent 859,91 

 
� Complements per perllongament de jornada del personal de la policia local: 

Lloc de treball Quantia mensual 

(en euros) 

Caporal 504,16 

Caporal OAC 504,16 

Agent 234,29 

Agent interí 183,91 

Agent en pràctiques 183,91 

Auxiliar Administratiu/va policia local 323,65 

 

� Serveis extraordinaris, hores extraordinàries o gratificacions per treballs realitzats fora de la 

jornada habitual: 

Concepte Grup classificació Quantia hora 

(en euros) 

En horari ordinari 

 

Grup A2 18,54 

Grup C1 15,33 

Grup C2 13,68 

Agrupacions Professionals 12,30 

 

 

En horari  nocturn/festiu 

 

Grup A2 24,73 

Grup C1 20,44 

Grup C2 18,23 

Agrupacions Professionals 16,40 

Per causa de força major Agrupacions Professionals 18,23 

 

En Festa Major 

Grup A2 18,23 

Grup C1 18,23 

Grup C2 18,23 

Complement nocturnitat 

 

Grup C1 1,74 

Agrupacions Professionals 1,74 

 

Personal brigada: 

Concepte Lloc de treball Quantia hora 

(en euros) 

En horari ordinari 

 

Oficial de primera 14,83 

Oficial de segona 12,95 

Peó 12,30 

Per causa de força major 

 

Oficial de primera 18,23 

Oficial de segona 18,23 

Peons 18,23 

En horari nocturn/festiu 

 

Oficial de primera 19,77 

Oficial de segona 17,26 

Peó 16,40 

Complement nocturnitat Oficial de primera 1,74 

 

Personal policia: 

Concepte Lloc de treball Quantia hora 

 (en euros) 



 

 
 

Concepte Lloc de treball Quantia dia 

(en euros) 

   

Complement festius especials 

Policia 

 

Agents 50,50 

Caporal 50,50 

 
TERCER .- Notificar aquest acord a la unitat de Recursos Humans, Intervenció i els 
representants dels treballadors 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Anna Marmol,  Som de Castellar-PSC, diu, avui portem a ple l’aprovació 
de les retribucions per al personal al servei de l’ajuntament de Castellar de 
l’exercici 2016. 
Donat que la llei de pressupostos generals de l’estat marca com a increment màxim 
de la massa salarial per a personal funcionari i laboral en un 1%. 
Vist que l’actual llei de pressupostos aplica a l’exercici 2016 un increment de l’1% al 
conjunt de les retribucions dels empleats públics i actualitza els imports de salari 
base, trienni, pagues extraordinàries i complement de destí. 
Donat que el Ple municipal del 27 d’octubre de 2015 es va aprovar la relació dels 
llocs de treball del personal de l’Ajuntament per aquest any, on s’aplicava 
l’increment del 1% al complement específic a cadascun dels llocs de treball. 
Atès que restaria acordar l’increment de tots aquells complements previstos a 
l’article 35 del conveni de l’ajuntament que afecten a les condicions especials de 
jornada, dedicació, disponibilitat i incompatibilitat dels treballadors. 
Portem a aquest ple l’aprovació d’un increment de les retribucions del personal 
funcionari i laboral al servei de l’ajuntament de l’1% en relació a les de l’any 2015, 
amb efectes 1 de gener de 2016 i establir les quanties dels diferents complements 
salarials a percebre durant l’any 2016 per aplicació d’aquest mateix increment. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
6.- APROVACIÓ PROVISIONAL DEL PLA ESPECIAL DE BENS A PROTEGIR 
(PEBP) 
Vist que en data de 24 de febrer de 2015, el Ple de l’Ajuntament va aprovar 
inicialment el Pla Especial dels Béns a Protegir de Castellar del Vallès. 
Vist que l’esmentat document va ser sotmès al tràmit d'informació pública, durant 
el termini de 45 dies hàbils mitjançant edicte inserit al BOPB el dia 12 de març de 
2015. L’anunci es va publicar també al diari “El Periódico” del dia 9 de març de 
2015. 
Vist que simultàniament al tràmit d’informació pública s’han sol·licitat informes als 
organismes següents: 
 

Complement nocturnitat 

 

Agent en pràctiques 12,47 

Agent 12,47 

Caporal 13,43 

En horari ordinari 

 

Agent en pràctiques 17,03 

Agent  20,16 

Caporal 23,76 

En horari nocturn/festiu 

 

Agent en pràctiques 22,71 

Agent 26,92 

Caporal 31,68 

En Festa Major 

 

Agent en pràctiques 29,25 

Agent 34,24 

Caporal 35,50 



Doc. ORGANISME 
DATA 
NOTIFICACIO 

DATA 
 ENTRADA 

RESOLUCIO 

  
GENERALITAT DE CATALUNYA      

1 

Departament de Territori i Sostenibilitat. 15/04/2015     

2. Informe d’aigües (Agència Catalana 
d’Aigua). 15/04/2015 15/10/2015 

Favorable  
amb 
prescripcions 

3 Departament de Cultura. Direcció General de 
Cultura 

21/04/2015 17/12/2015 
Favorable  
amb 
prescripcions 

4 
Departament d’Empresa i Ocupació. Direcció 
General De Turisme 21/04/2015 18/06/2015 

Favorable  
amb 
prescripcions 

 
 
ATÈS que s'han presentat un total de 9 al·legacions, què han informat els serveis 
tècnics municipals, estimant-les totes elles, ja sigui en la seva totalitat o bé 
parcialment. 
D’acord amb allò disposat a l’article 22.2 c) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de Bases de Règim Local, i l’article 52.2.c) del Decret Legislatiu 2/2003, 
de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, l’òrgan competent per a l’aprovació provisional del present pla especial 
és el Ple municipal.  
Vist els informes redactats pels serveis tècnics municipals. 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa d’Urbanisme.  
ATÈS l'informe de Secretaria, de conformitat amb el disposat en els articles 22.2.c) 
de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local. 
A L’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Estimar les següents al·legacions presentades en relació amb el Pla 
Especial dels Béns a Protegir de Castellar del Vallès, pels motius expressats en 
informe emès pels serveis tècnics municipals, i en conseqüència, introduir en 
l'expedient les modificacions indicades en aquest Informe. 
 
E01  (Al·legació núm. 4) 

Dades presentació 04/05/2015 reg. 2015/4884 

Tipologia/Raó Social Persona física 
Tipus al·legació únic o 
múltiple 

Únic 

Nom i Cognoms Esteve Prat Paz 

 

E02 (Al·legació núm. 6) 

Dades presentació 08/05/2015 reg. 2015/5219 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació únic o 
múltiple Múltiple 

Nom i Cognoms Esteve Prat Paz 
Gemma Perich 

 
SEGON.- Estimar parcialment les següents al·legacions presentades en relació amb 
l'expedient referenciat, pels motius expressats en l’informe emès pels serveis 
tècnics municipals, i en conseqüència, introduir en l'expedient les modificacions 
indicades en aquest Informe. 



 

PE01 (Al·legació núm.1) 

Dades presentació 21/04/2015 reg. 2015/4425 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Únic 

Nom i Cognoms Montserrat Rafel Abad 

 

PE02 (Al·legació núm.2) 

Dades presentació 28/04/2015 reg. 2015/4648 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Únic 

Nom i Cognoms Maria Montserrat Vega Castellví  

 
PE03 (Al·legació núm.3) 

Dades presentació 29/04/2015 reg. 2015/4732 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Únic 

Nom i Cognoms Carmen Balart Pich 
 

PE04 (Al·legació núm. 5) 

Dades presentació 05/05/2015 reg. 2015/5021 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Únic 

Nom i Cognoms Montserrat Lozano Revuelta 

 

PE05 (Al·legació núm. 7) 

Dades presentació 08/05/2015 reg. 2015/5216 

Tipologia/Raó Social Persona Física 

Tipus al·legació únic o 
múltiple 

Únic 

Nom i Cognoms Gemma Perich Vidal 
 

PE06  (Al·legació núm. 8) 

Dades presentació 08/05/2015 reg. 2015/5219 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Múltiple 

Nom i Cognoms 

Plataforma Castellar pel patrimoni: 
Josep Oriol Font 
Pere Roca 
Oriol Vicente 
Antoni Seguí 
Josep Caixach 
Joan Roura 
Esteve Prat 



Josep Llop 
Xavi Arderius 
Antoni Coma 
Vicenç Portell 
Beatriu Garcia 
Roger Rocavert 

 

PE07 (Al·legació núm. 9) 

Dades presentació 08/05/2015 reg. 2014/5228 

Tipologia/Raó Social Persona física 

Tipus al·legació  Únic 

Nom i Cognoms Oriol Martori i Gallissà 

 
TERCER.- Aprovar provisionalment el Pla Especial dels Béns a Protegir de 
Castellar del Vallès, elaborat pels serveis tècnics municipals. 
QUART.- Notificar els presents acords als interessats, amb còpia del corresponent 
informe tècnic.  
CINQUÈ.- Elevar l'expedient diligenciat de Pla Especial dels Béns a Protegir de 
Castellar del Vallès a la Comissió Territorial d'Urbanisme, amb la finalitat de que 
resolgui sobre la seva aprovació definitiva. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar, PSC, dient 
que el catàleg de Bens a protegir, forma part del “corpus” normatiu que regula el 
nostre funcionament urbanístic. 
Proposar la seva aprovació en el ple d’avui no és casual, tampoc ho és que ho fem 
en el punt anterior de l’aprovació provisional del POUM. 
Les dues qüestions responen d’un compromís de l’anterior mandat per part de 
l’equip de govern: que el Catàleg de Bens formés part del Pla d’Ordenació Urbana.  
Aquesta circumstancia garanteix el nivell de protecció que dona el Pla Especial i al 
mateix temps garanteix, també, la coherència total amb el  que  estableix el POUM, 
ja que tots dos coincideixen en la seva formulació.  
Sense ànims de formulacions superlatives ni apel·lacions històriques, de les que 
tant abusem últimament, si podem afirmar que és la primera vegada que aquesta 
circumstancia és dóna en la nostra història.  
Podríem dir que és un petit fet històric en la nostra petita història local. 
Permeteu-me que surti de l’estricte formulat de la proposta i faci una somera 
descripció del contingut:   
La base de partida per l’elaboració del Pla Especial ha estat l’Inventari del Patrimoni  
històric, arquitectònic i ambiental de Castellar del Vallès de l’any 2010, un complet 
document elaborat amb col·laboració de la Diputació, al que s’han incorporat nous 
elements. Per poder realitzar aquestes tasques s’han fet revisions in situ dels 
elements, treballs de documentació a biblioteques i arxius i recerca bibliogràfica. 
Cada element arquitectònic catalogat ha estat descrit i valorat des del punt de vista 
constructiu i històric i s’ha determinat quines són les parts que s’han de conservar, 
les actualitzacions permeses, els possibles usos. Tota aquesta informació s’ha 
recollit de manera individualitzada en una fitxa de treball que correspon a cada un 
dels elements. 
El total dels elements del béns a protegir inclosos en els Pla Especial és de 213 
elements dels quals tenim: 
   151 elements de Tipologia 1 ( Béns arquitectònics ): 

37   elements d’Arquitectura Residencial Urbana (ARU) 
20  elements de Conjunts Urbans (CU) 
22   elements d’Arquitectura Industrial (AI) 
35   elements d’Arquitectura Residencial Rural (ARR) 



 6   elements Singulars (ES) 
 4    elements d’Arquitectura Militar (AM) 
13   elements d’Arquitectura Pública o Equipaments (AP) 
 7     elements d’Arquitectura Religiosa (AR) 
 7     elements d’Obres d’Enginyeria (OE) 

    53   elements de Tipologia 2 ( Béns Arqueològics i Paleontològics ): 
22    elements de Jaciments Arqueològics Aïllats (JAA) 
22    elements de Jaciments Arqueològics vinculats a elements inventariats (JAV) 
 
 9      elements d’ Espai d’expectativa Arqueològica (EEA) 

     7      elements de Tipologia 3 ( Béns Ambientals i Paisatgístics ): 
 7      elements Ambientals Paisatgístics (EAP) 

     2      elements de Tipologia 4 ( Béns Naturals ): 
2      elements d’Interès Paisatgístic (IP) 

Tal com recull la proposta avui portem el Catàleg a la seva l’aprovació Provisional. 
Recordo als regidors i regidores que: 

• l’aprovació inicial va ser el 24 de febrer de l’any passat 
• que després de la publicació es va obrir un termini d’al·legacions bastant 

més llarg de l’habitual. I que fora de termini s’ha continuat acceptant 
suggeriments. 

• En paral·lel també s’han tramitat els informes als organismes pertinents. 
• Que s’han presentat  9 al·legacions, algunes de considerable 

envergadura, totes elles estimades total o parcialment, en moltes ocasions 
en permanent comunicació amb els al·legants. 

• Que  conseqüentment les al·legacions acceptades han estat incorporades al 
text del dictamen. 

Vull fer també menció a un compromís formulat el dia de l’aprovació inicial: la 
creació de la Comissió de Patrimoni, amb competències sobre les propostes que 
afectin als bens protegits. En la seva composició es preveu que participin a part 
dels grups municipals i els tècnics de l’ajuntament, alguns ciutadans de reconeguda 
solvència en el tema i que hauran de ser avalats pel ple municipal.  
En el propers mesos portarem la proposta a consideració del Ple. 
És per tot això que proposem: 

• Aprovar provisionalment el Pla Especial dels Béns a Protegir de Castellar del 
Vallès, elaborat pels serveis tècnics municipals. 

• Notificar els presents acords als interessats, amb còpia del corresponent 
informe tècnic.  

• Elevar l'expedient diligenciat de Pla Especial dels Béns a Protegir de Castellar 
del Vallès a la Comissió Territorial d'Urbanisme, amb la finalitat de que 
resolgui sobre la seva aprovació definitiva. 

Intervé tot seguit, per ERC la regidora Sra. Núria Raspall,  per dir que el Pla 
Especial de Béns a Protegir és un document que ha elaborat l’Ajuntament de 
Castellar seguint les directrius de l’inventari que emet la Diputació de Barcelona, 
però que, entenem, no ha desenvolupat suficientment aquestes directrius perquè no 
a, ni aprofundit ni entrat a valorar en més detall, les directrius que es donaven des 
d’un inici. 
Aquí a l’Ajuntament tenim uns bons professionals que han fet molt bona feina però 
hem trobat a faltar la participació d’algun tècnic especialista en temes de patrimoni 
(paisatgistes, arqueòlegs, etc). Algú que conegués la matèria en més detall. 
Hem trobat a faltar un diàleg obert i ampli amb la ciutadania ja que sí, han seguit la 
llei han obert el termini per fer les al·legacions corresponents, però no han anat 
més enllà: no s’han fet tallers de participació, ni xerrades de divulgació de 
patrimoni, ni debats públics. Han fet el just i necessari que estipula la Llei però des 
d’ERC entenem que com a poble, hem d’aspirar a alguna cosa més. 
L’aprovació del Catàleg s’hagués pogut fer en un altre moment, no calia que 
s’aprovés alhora que el POUM perquè és un Pla Especial i, com a tal, un tràmit 



independent, per tant, s’hagués pogut fer un Catàleg més rigorós, més ampli i amb 
més participació. 
Finalment, i sabent que em diran que el procediment és aquest, entenem que hi ha 
una contradicció i és que no es pot aprovar un Catàleg de Patrimoni si no s’ha 
donat resposta a totes les al·legacions que es van fer en el seu moment. Si la 
resposta a les al·legacions s’ha de fer després que el Ple de l’Ajuntament aprovi 
aquest Catàleg, no entenem el sentit de fer les referides al·legacions. Per tant el 
nostre vot serà en contra.  
 
A continuació per Decidim Castellar, intervé la regidora Sra. Elisenda Alamany,  
per dir:  
Avui aprovem el pla especial de béns a protegir; el que planerament moltes 
entenem com el Catàleg de Béns. Segons la llei d’Urbanisme de Catalunya els 
catàlegs, “són part integrant de la documentació imperativa del pla urbanístic 
corresponent”, per tant “el catàleg és un complement del Pla d’Ordenació 
Urbanística Municipal (POUM) i de contingut obligat dins d’aquest”.  
Però, que és un Catàleg de béns? 
Un catàleg de béns és un document que inclou tant el patrimoni cultural, com el 
natural o paisatgístic del municipi i la seva funció principal és la de preservar els 
valors existents en l’àmbit del pla urbanístic. Aquest document que portem a 
aprovació és una eina que permet al nostre ajuntament protegir el patrimoni més 
significatiu de Castellar del Vallès. Així doncs, a través de fitxes individualitzades 
s’han identificat els conjunts i els elements més rellevants del municipi establint les 
condicions de conservació i protecció. 
En el document d’Avanç Pla del POUM, realitzat pels equips tècnics de l’ajuntament 
i supervisat per l’equip de govern, ja s’explicava la necessitat de fer un catàleg que 
no es va fer l’any 1999. De totes maneres, aquesta necessitat o aquesta 
obligatorietat de fer-ho conjuntament amb el desenvolupament del POUM, ha estat 
força ambigua per part de l’equip de govern, malgrat tenir l’Inventari del Patrimoni 
fet amb data del 2010, que era el pas previ per a la confecció del catàleg. 
(declaracions del ple de novembre de 2013 on el regidor Aleix Canalís respon al 
regidor de L’Altraveu, Dani Sagrera, dient que el Catàleg es farà un cop s’acabi 
l’elaboració del POUM. 
Aquesta ambigüitat explica la creació de la Plataforma Castellar pel Patrimoni 
l’octubre de 2014, com agent social proactiu que reivindicava saldar aquest deute 
amb el municipi i assessorar i ajudar l’ajuntament i tècnics municipals en la 
redacció i la revisió del catàleg.  
En mig d’aquest periple del catàleg, també cal destacar el vot favorable que 
aleshores va concedir Convergència al PSC per tirar endavant el POUM. Una 
transacció perquè l’equip de govern es comprometés, finalment, a executar aquest 
Pla especial. 
En general, aquest marc de circumstàncies demostra que moltes vegades quan 
s’arriba a un acord in extremis per fer alguna cosa, on una de les parts hi arriba 
amb poc convenciment i per a complir l’expedient, el resultat pot ser aquest; un 
document de mínims. En general, doncs, ens trobem amb un document 
confeccionat per les tècniques de l’Ajuntament i el conjunt d’aportacions que ha fet 
la Plataforma pel Patrimoni, però mancat de lideratge o sensibilitat política. El cos 
tècnic ha fet el que se’ls ha demanat, però era el polític el que havia de posar les 
bases per a un diàleg i un procés participatiu de qualitat, que al final ha quedat 
reduït a un procés d’al·legacions que qüestiona si aquest document és una eina real 
de cara al futur. 
Dit això, passem a aprofundir en la nostra argumentació per explicar la nostra 
posició respecte a l’aprovació d’aquest Pla especial. 
_Com hem destacat a la introducció, les arquitectes municipals han hagut de fer la 
seva feina a corre-cuita. Aquest és un document on calia la implicació de la 
Regidoria de Cultura, així com la d’altres especialistes. Creiem que no hi ha hagut 
prou temps com per poder contrastar el document amb observacions sobre el 



terreny, ja que és en el territori on es troba el patrimoni. Vistes les al·legacions i la 
resposta a aquestes constatem que el document contenia una sèrie de mancances i 
errors fruit dels pocs recursos dedicats a la seva confecció i l’absència de treball de 
camp. I que s’han esmenat els que a la Plataforma els ha donat temps d’introduir, 
però que ens alerta del que encara podria quedar pendent. 
És un document fet en paral·lel al POUM i no integrada. El poc marge del pobre 
procés participatiu ens ha relegat a unes al·legacions sense possibilitat a un diàleg 
més profund. La Plataforma no ha estat convocada en els terminis que s’havia 
acordat i tampoc es pot pretendre que persones a títol individual ajudin a fer les 
fitxes, ja que no és la seva responsabilitat. De les 9 al·legacions esmentades que va 
poder registrar la Plataforma, algunes fan referència a la pressa i absència 
d’elements fonamentals pendents. No n’hi ha cap de desestimada, però ens genera 
dubtes sobre l’eina que pot suposar de cara al futur. Elements que falten per afegir: 
camins que unien diferents pobles amb Castellar, els trams del camí romà que unia 
AquaCalidae amb Egara, Basses per regar, corral i pallisses, pou de masies,fites de 
terme, les pedreres,llacs, preses, etc. És veritat que tal com es va explicar a la 
reunió hi haurà l’oportunitat de desenvolupar aquests elements sectorialment en el 
futur, però creiem que un cop aquest document s’hagi aprovat serà difícil confegir 
una comissió social i política per poder abordar tots aquests elements. El moment 
per fer-ho era ara. 
Acceptem que aquest és un procediment llarg i avui som en la fase final, però de 
totes maneres, el procediment pel qual hem hagut d’accedir als documents, a les 
al·legacions i a la resposta d’aquestes, és decimononònic tenint en compte que som 
en plena era digital. Creiem que hi ha una baixa implantació dels sistemes de gestió 
documental i cal continuar treballant per vèncer les dificultats en l'accés dels 
ciutadans a la documentació pública. 
Per últim, l’informe d’avaluació econòmica, xifra en un 1,1% el que es destinarà a 
Patrimoni dins del Capítol 6 del pressupost. Aquest 1% és el que xifra la Llei com a 
mínim requisit. Pensem que un municipi com Castellar pot explorar poques vies 
més turístiques com el nostre patrimoni que ha d’esdevenir un element competitiu i 
estratègic de creació de riquesa i identitat. Complir amb la llei no és suficient.  
En aquest sentit, si el nostre vot en contra contribueix a què aquest document no 
es tanqui avui i es pugui fer un catàleg de béns analitzant tots els elements 
sensibles de ser incorporats i analitzats no només des dels despatxos, sinó in situ, 
serà una bona notícia. Tot i que tenint en compte l’aritmètica de les votacions, 
sabem que no podrà ser així. 
La Sra. Bea Garcia,  per CDC, manifesta que de la consideració que els municipis 
tenen del seu patrimoni històric, natural i cultural, se’n desprenen uns resultats que 
sobretot afecten i determinen la identitat de cada Vila. En el cas de Castellar hem 
de dir que malgrat tenir un  considerable grup implicat en la catalogació i 
conservació del patrimoni de tota mena, com la Plataforma Castellar pel patrimoni, 
l’arxiu de Castellar, el grup de la Pedra-seca, així com diferents grups de 
col·laboradors, per part de l’equip de govern no s’ha sabut o no s’ha volgut comptar 
amb aquest actius de la Vila, tot i haver adquirit el compromís de comptar, si més 
no, amb el suport de la Plataforma pel patrimoni, amb la que es va fer una reunió 
inicial de compromís per facilitar i intercanviar informació i amb la que ja no es va 
fer res més al llarg de tot el procés d’elaboració del pla especial de bens a protegir. 
Fer una reunió oberta la setmana abans de l’aprovació d’aquest pla especial, ens 
sembla una manera poc empatica de treballar amb qui ha tendit la ma i els 
coneixements per a tot allò que calgués. Estem segures que la feina feta per les 
arquitectes municipals ha estat impecable, el que ens fa dubtar son les directrius 
polítiques sobre les quals han treballat, i aquí és on sens generen les incògnites.  
Perquè no fer un treball conjunt i obert si tot es tant clar i transparent?. Perquè 
treballar sota la pressió d’una data que ningú no ens exigia. Ës per aquest motiu 
que en quest cas, el nostre vot serà negatiu. 
En el torn de replica el Sr. Pepe González, diu que es compleix el compromís  de 
portar a votació conjuntament el catàleg de bens i el POUM. Manifesta  que el 



sorprèn el que diu la Sa. Raspall respecte a que el que s’ha fet ha estat només 
reproduir el catàleg de la Diputació, quan el que realment s’ha fet ha estat ampliar 
aquest catàleg. 
Respecte a la intervenció del Grup de Decidim Castellar, dir que sembla que no 
s’han mirat l’expedient. Es porten tres anys treballant aquest tema i no es cert que 
no s’hagi mantingut un procés d’informació. Es recorda que a instància d’un regidor 
de la formació Altraveu es va convocar una reunió amb la Comissió i es va felicitar a 
l’Ajuntament per la tasca que es duia a terme. 
S’ha fet un tràmit d’informació pública llarg i obert, i s’han pogut fer aportacions 
durant molt de temps. Recorda els noms de molts interessats i experts en el tema 
que han intervingut. 
El resultat és un document potent, que recull 203 elements, amb un altíssim nivell 
de protecció. 
Intervé a continuació, per ERC, la Sra. Núria Raspall, per puntualitzar que no es 
que s’hagi disminuït el document, sinó que no s’ha ampliat suficientment. 
Per Decidim Castellar, la Sra. Elisenda Alemany, manifesta que li agrada 
polemitzar amb el Sr. Pepe González. Afegeix que la Comissió va manifestar que no 
havia tingut temps suficient. El fet que s’haguessin estimat totes les al·legacions 
confirma que es tracta d’un document de mínims. 
Intervé el nou de regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, per dir que té 
interès en escoltar les alternatives dels altres grups, i que no entén que el fet 
d’haver estimat  totes les al·legacions, sigui cap element negatiu. 
Finalment intervé el Sr. Alcalde,  per agrair, un cop més, la implicació en el tema 
dels serveis tècnics municipals. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:      ONZE     (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP 
Vots en contra:   DEU       (10)  dels regidors d’ERC, Nosaltres Decidim Castellar i  
CDC 
Abstencions :     CAP  
 
7.- APROVACIÓ PROVISIONAL DEL PLA D’ORDENACIÓ URBANA MUNICIPAL 
(POUM) 
ATÈS que amb data 28 de gener de 2014va ser aprovat inicialment el Pla 
d'Ordenació Urbanística Municipal de Castellar del Vallès, i posteriorment el Ple de 
25 de març de 2014 va ratificar després d’incorporar algunes variacions a la 
documentació inicial, i va ser sotmès a informació pública durant el termini de dos 
mesos, mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona de 7 
d’abril de 2014 fins al 10 de juny de 2014, als diaris “Ara” i “El Periódico” els dies 4 
i 10 d’abril de 2014, respectivament, i finalment un nou edicte aclaridor de l’anunci 
d’aprovació inicial de la revisió del POUM el dia 20 de maig de 2014 al BOPB. 
ATÈS que simultàniament al tràmit d'informació pública, es va sol·licitar als 
organisme afectats per les seves competències, així com a diferents corporacions 
els informes corresponents: 

 

Doc. ORGANISME 
DATA 
NOTIFICACIO 

DATA 
 
ENTRADA 

RESOLUCIO 

  
GENERALITAT DE CATALUNYA      

1 

Departament de Territori i 
Sostenibilitat. 

09/04/2014     

1. Informe Paisatgístic (Subdirecció 
General de Planificació Territorial i 
Paisatge). 

  03/07/2014 
No correspon 
informe 

2. Informe de Carreteres (Direcció 
General d’Infraestructures de 
Mobilitat terrestre). 

    Sense Resposta 



3. Informe de transports terrestres 
(Direcció General de Transport i 
Mobilitat). 

    Sense Resposta 

4. Informe de ferrocarrils 
(Ferrocarrils de la Generalitat de 
Catalunya/ Subdirecció General 
d’Infraestructures). 

  14/05/2014 Favorable 

5. Informe de mobilitat (Direcció 
General de Transporti Mobilitat).   14/05/2014 

Favorable  
amb prescripcions 

6. Informe geològic (Institut Geològic 
de Catalunya).    10/02/2015 

Favorable  
amb prescripcions 

7. Informe d’aigües (Agència 
Catalana d’Aigua). 

   27/03/2015 Favorable  
amb prescripcions 

8. Informe d’avaluació ambiental 
(Oficina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental). 

  13/01/2015 
Favorable  
amb prescripcions 

9. Informe de residus (Agència 
Catalana de Residus) 

    Sense Resposta 

2 
Direcció General de Qualitat 
Ambiental 16/04/2014   Sense Resposta 

3 Direcció General de Polítiques 
Ambientals  

23/04/2014   Sense Resposta 

4 Consell Català de l’Esport  24/04/2014 29/05/2014 Desfavorable 

5 Direcció General d’Afers Religiosos 22/04/2014 13/05/2014 
Favorable  
amb prescripcions 

6 
Departament d’Ensenyament. 
Direcció General de Centres Públics. 17/04/2014 17/06/2014 Favorable 

7 
Direcció General de Regulació, 
Planificació i Recursos Sanitaris. 16/04/2014   Sense Resposta 

8 
Departament de Salut. Agència de 
salut Pública. 17/04/2014 23/05/2014 

Favorable  
amb prescripcions 

9 
Departament d’Interior. Direcció 
General Prevenció d’Incendis i 
Salvaments. 

22/04/2014 18/07/2014 Favorable  
amb prescripcions 

10 
Departament d’Interior. Direcció 
General De Protecció Civil  22/04/2014 04/06/2014 

Favorable  
amb prescripcions 

11 Departament d’Interior. Direcció 
General Administració de Seguretat 

22/04/2014 27/06/2014 Favorable  
amb prescripcions 

12 Departament de Cultura. Direcció 
General de Cultura 

16/04/2014 27/01/2015 Favorable  
amb prescripcions 

13 
Departament d’Agricultura. Direcció 
General de Desenvolupament Rural. 18/04/2014 02/06/2015 

Favorable  
amb prescripcions 

14 
Departament d’Agricultura. Direcció 
General de Medi natural i 
Biodiversitat. 

22/04/2014 12/06/2014 Favorable  
amb prescripcions 

15 

Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General de 
Telecomunicacions i Societat de la 
Informació. 

22/04/2014 08/01/2015 Favorable  
amb prescripcions 

16 Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General d’Indústria. 

17/04/2014 22/05/2014 Favorable 

17 
Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General de Comerç. 22/04/2014 11/06/2014 

Favorable  
amb prescripcions 

18 
Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General De Turisme 16/04/2014 27/06/2014 

Favorable  
amb prescripcions 

19 

Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General D’Energia, Mines i 
Seguretat Industrial (Subdirecció 
d’Energia i Mines). 

17/04/2014 21/05/2014 Favorable  
amb prescripcions 

20 Departament d’Empresa i Ocupació. 
Direcció General D’Energia, Mines i 

17/04/2014 27/01/2015 Desfavorable 



Seguretat Industrial (Subdirecció de 
Seguretat Industrial). 

21 Oficina Catalana del Canvi Climàtic  16/04/2014  13/01/2015 Favorable  

 DIPUTACIÓ DE BARCELONA    

22 Diputació de Barcelona. Serveis de 
Vies Locals. 

16/04/2014 02/02/2015 Favorable  
amb prescripcions 

23 Diputació de Barcelona. Àrea 
d’Espais naturals 

16/04/2014 27/06/2014 Favorable  
amb prescripcions 

24 
Consell Comarcal del Vallès 
Occidental 16/04/2014   Sense Resposta 

 ESTAT    

 25 
Delegación del Gobierno. Dirección 
General de Telecomunicaciones i 
Tecnologías de la Comunicación.  

29/04/2014 22/07/2014 Desfavorable 

 
 COMPANYIES DE SERVEIS.    

26 Telefònica España 29/04/2014   Sense Resposta 

27 Gas Natural 05/05/2014   Sense Resposta 

28 Sorea 28/04/2014   Sense Resposta 

29 Comunitat de Regants de Canyelles 29/04/2014   al·legació núm.6 

30 Endesa 24/04/2014 28/05/2014 Favorable  
amb prescripcions 

31 Aigües de Matadepera 30/04/2014   al·legació núm.5 

 32 Vodafone España Sau 25/06/2014   Sense Resposta 

 
 

Altres interessats.    

38 
CREAF. Centre per la recerca 
ecològica i aplicacions forestals 09/05/2014   Sense resposta 

39 SEO. Birdlife 09/05/2014   Sense resposta 

40 
DEPANA. Lliga per a la defensa del 
patrimoni natural 13/05/2014   Sense resposta 

41 
ADENC. Associació per a la defensa i 
estudi de la natura 13/05/2014   Sense resposta 

ATÈS que simultàniament al tràmit d'informació pública es va donar audiència 
als següents Ajuntaments l'àmbit territorial dels quals limita amb el d'aquest 
Municipi:  

 
 AJUNTAMENTS CONFRONTANTS    

33 Sabadell 29/04/2014   Sense resposta 

34 Terrassa 30/04/2014   Sense resposta 

35 Sentmenat 30/04/2014   Sense resposta 

36 Matadepera 30/04/2014   Sense resposta 

 37 Sant Llorenç Savall. 30/04/2014   Sense resposta 

ATÈS que durant el període d'informació pública, s'han presentat un total de 44 
al·legacions, essent  les següents:  

COGNOMS NOM RAÓ SOCIAL DATA REG. NUM. 
AL.LEG 



LLOBET PRAT ANNA   08/04/2014 2014/3783 1 

VEGA ALCARAZ PAU FECSA-ENDESA 05/05/2014 2014/4677 2 

CASALS SERRACANT CONCEPCIO   09/05/2014 2014/4903 3 

VEGA CASTELLVI M. MONTSERRAT   14/05/2014 2014/5087 4 

GALI SEGUES MARC 
AIGÜES DE 
MATADEPERA 

14/05/2014 2014/5087 5 

FONT RIBAS JOSEP ORIOL 
COMUNITAT DE 
REGANTS DE 
CANYELLES 

19/05/2014 2014/5246 6 

BALART PICH CARME   21/05/2014 2014/5306 7 

GANDIA DAVI JAUME   23/05/2014 2014/5390 8 

MONTLLO MESTRE PERE   02/06/2014 2014/5913 9 

LOPEZ GARCIA JOSEP ORIOL   03/06/2014 2014/6017 10 

MARSOL MUNNE ANTONI   04/06/2014 2014/6111 11 

PERICH ROCAVERT JOSEP M.    05/06/2014 2014/3620 12 

BOADA VILA JOSEP   05/06/2014 CORREU ADM 13 

REBOLLO COLORADO CAROLINA 
NOPUCMES,MOLT
REBE,AIXOVABE 

05/06/2014 2014/6190 14 

ALBERICH MONSO JOSEP 
ASSOC IACIO 
 VIA VALLES 

05/06/2014 2014/6239 15 

SANCHEZ ABELLAN 
(1R.LLISTA) 

JOSE LUIS INVERSAN 2014 06/06/2014 2014/6325 16 

RAMON MOYA (1R) ANTONIO 
MANTENIMENTS I  
SERVEIS 
ARMCONS, SL 

06/06/2014 2014/6326 17 

ROCAVERT TOSCAS ROSA M.   06/06/2014 2014/6263 18 

VILLARO GENESTOS PERE   06/06/2014 2014/6261 19 

GUAL BACARDIT JAUME 
INMOBILIARIA 
 CAN CUSIDO 

06/06/2014 2014/6280 20 

GRAU TORTAJADA M. ROSA   09/06/2014 2014/6360 21 

PALAU GRAU JOSEP   09/06/2014 2014/6361 22 

TORRAS FORNS (1R 
LLISTA) 

CRISTINA   09/06/2014 2014/6344 23 

BARRERA MORALES JOSEP   09/06/2014 2014/6372 24 

POCORULL PALAU JOAN   10/06/2014 2014/6436 25 

CUSSO PALACIN (1R 
LLISTA) 

XAVIER   10/06/2014 2014/6426 26 

CASANOVAS DOSRIUS CARLOS 
ASSOCIACIO DE 
VEINS DE LES 
ARENES 

10/06/2014 2014/6434 27 

TARRES COSTA ELOI 

GESTORA DE 
RUNES DE LA 
CONSTRUCCIÓ, 
SA 
SERVIAL 
AMBIENT 2006, 
S.L 

10/06/2014 2014/6440 28 

RIBAS PEREZ AURELIO 
TOGORES PARC, 
SL 

10/06/2014 2014/6441 29 

ROCAVERT BAGES J. RAMON ERC 10/06/2014 2014/6444 30 

ROCA ROUMENS PERE   10/06/2014 2014/6451 31 

SAGRERA RIUS DANI ALTRAVEU 10/06/2014 2014/6455 32 



 

ATÈS que en data de 24 de novembre de 2015, registre d’entrada nº2015/13032, 
es va rebre per part del Departament de Territori i Sostenibilitat la conformitat a la 
memòria ambiental del Pla General d'Ordenació Urbanística municipal, condicionada 
a la incorporació d’un seguit de consideracions. 
I que s’ha considerat en el text del POUM sotmès a l’aprovació provisional l’informe 
de sostenibilitat ambiental, la memòria ambiental i l’acord de conformitat de la 
memòria ambiental. 
Vist els informes redactats pels serveis tècnics municipals. 
Vist el dictamen de la Comissió Informativa d’Urbanisme.  
ATÈS l'informe de Secretaria, de conformitat amb el disposat en els articles 22.2.c) 
i 47.2.ll) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, Reguladora de les Bases del Règim Local, al 
Ple, es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
PRIMER.- Desestimar les següents al·legacions presentades en relació amb 
l'expedient de Pla d'Ordenació Urbanística Municipal de Castellar del Vallès, pels 
motius expressats en l'Informe emès pels serveis tècnics municipals; 

ROSADO MORENO JORDI   10/06/2014 2014/6458 33 

VALLRIBERA 
FERNANDEZ (1R. 
LLISTA) 

CARLES    10/06/2014 2014/6463 34 

ALTESA SANCHEZ LLUIS 
MONDENTAL 
GROUP 
 BCN, SL 

10/06/2014 2014/6465 35 

MIRON CHECA JOSE M. 
PRODUCTOS  
JABALCON, SL 

10/06/2014 2014/6474 36 

RODRIGUEZ COTES RAFAEL 

MONTAJES E  
INSTALACIONES  
DECONOA 
2007,SLU 

10/06/2014 2014/6475 37 

VICENTE CAMPOS ORIOL   10/06/2014 2014/6480 38 

ARGEMI BALAÑA ENRIQUE   11/06/2014 
2014/6518 

C.A. 
39 

ARGEMI BALAÑA ENRIQUE 
MANDATARI  DE 
LA 
FAMILIA ARGEMI 

11/06/2014 
2014/6536 

C.A 
40 

ROSES LLOBET GUILLERMO 
TOSCA RURAL, 
SL 

12/06/2014 2014/6555 CE 41 

GILBERTE RIOS RUTH 

PEROMOINVER, 
SL  
(NUÑEZ I 
NAVARRO) 

12/06/2014 
2014/6557 

CA 
42 

RODRIGUEZ GARCIA LUISA 
PALTISA, S.A. I 
MOBLES 
BRUGUERA, SL 

30/06/2014 2014/7154 43 

BERNAL FRANCISCO LACY-TURULL 08/10/2014 2014/9791 44 

COGNOMS NOM RAÓ SOCIAL DATA REG. 
NUM. 
AL.LEG 

CODI 
RESOL 

VEGA ALCARAZ PAU FECSA-ENDESA 05/05/2014 2014/4677 2 D01 

BOADA VILA JOSEP   05/06/2014 CORREU ADM 13 D02 

ALBERICH MONSO JOSEP 
ASSOC IACIO 
 VIA VALLES 

05/06/2014 2014/6239 15 D03 

GUAL BACARDIT JAUME 
INMOBILIARIA 
 CAN CUSIDO 

06/06/2014 2014/6280 20 D04 

GRAU TORTAJADA M. ROSA   09/06/2014 2014/6360 21 D05 

PALAU GRAU JOSEP   09/06/2014 2014/6361 22 D06 

POCORULL PALAU JOAN   10/06/2014 2014/6436 25 D07 



  
SEGON.- Estimar les següents al·legacions presentades en relació amb l'expedient 
referenciat, pels motius expressats en informe emès pels serveis tècnics 
municipals, i en conseqüència, introduir en l'expedient les modificacions indicades 
en aquest Informe. 

 
TERCER.- Estimar parcialment les següents al·legacions presentades en relació 
amb l'expedient referenciat, pels motius expressats en l’informe emès pels serveis 
tècnics municipals, i en conseqüència, introduir en l'expedient les modificacions 
indicades en aquest Informe. 
 

CUSSO PALACIN (1R 
LLISTA) 

XAVIER   10/06/2014 2014/6426 26 D08 

RIBAS PEREZ AURELIO 
TOGORES PARC, 
SL 

10/06/2014 2014/6441 29 D09 

VALLRIBERA 
FERNANDEZ (1R. 
LLISTA) 

CARLES    10/06/2014 2014/6463 34 D10 

ARGEMI BALAÑA ENRIQUE 
MANDATARI  DE 
LA 
FAMILIA ARGEMI 

11/06/2014 
2014/6536 

C.A 
40 D11 

GILBERTE RIOS RUTH 

PEROMOINVER, 
SL  
(NUÑEZ I 
NAVARRO) 

12/06/2014 
2014/6557 

CA 
42 D12 

COGNOMS NOM RAÓ SOCIAL DATA REG. NUM. 
AL.LEG 

CODI 
RESOL 

GALI SEGUES MARC 
AIGÜES DE 
MATADEPERA 

14/05/2014 2014/5087 5 E01 

FONT RIBAS JOSEP ORIOL 
COMUNITAT DE 
REGANTS DE 
CANYELLES 

19/05/2014 2014/5246 6 E02 

GANDIA DAVI JAUME   23/05/2014 2014/5390 8 E03 

MONTLLO MESTRE PERE   02/06/2014 2014/5913 9 E04 

LOPEZ GARCIA JOSEP ORIOL   03/06/2014 2014/6017 10 E05 

MARSOL MUNNE ANTONI   04/06/2014 2014/6111 11 E06 

PERICH ROCAVERT JOSEP M.    05/06/2014 2014/3620 12 E07 

TORRAS FORNS (1R 
LLISTA) 

CRISTINA   09/06/2014 2014/6344 23 E08 

CASANOVAS DOSRIUS CARLOS 
ASSOCIACIO DE 
VEINS DE LES 
ARENES 

10/06/2014 2014/6434 27 E09 

TARRES COSTA ELOI 

GESTORA DE 
RUNES DE LA 
CONSTRUCCIÓ, 
SA 
SERVIAL 
AMBIENT 2006, 
S.L 

10/06/2014 2014/6440 28 E10 

ARGEMI BALAÑA ENRIQUE   11/06/2014 
2014/6518 

C.A. 
39 E11 

COGNOMS NOM RAÓ SOCIAL DATA REG. 
NUM. 
AL.LEG 

CODI 
RESOL 

LLOBET PRAT ANNA   08/04/2014 2014/3783 1 PE01 

CASALS SERRACANT CONCEPCIO   09/05/2014 2014/4903 3 PE02 



 
QUART.- Aprovar provisionalment el Pla d'Ordenació Urbanística Municipal de 
Castellar del Vallès 
CINQUÈ.- Notificar els presents acords als interessats, amb còpia del corresponent 
informe tècnic. 
SISÈ.- Elevar l'expedient diligenciat de Pla d'Ordenació Urbanística Municipal de 
Castellar del Vallès a la Comissió Territorial d'Urbanisme, amb la finalitat de que 
resolgui sobre la seva aprovació definitiva. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, tot dient 
que encara que segurament la oposició també dirà que estem davant d’una bona 
feina dels serveis tècnics però amb una mala directiva política, manifesta que si bé 
els especialistes diuen que el procés d’elaboració de la revisió del POUM de Castellar 
ha estat inusualment ràpida, pels que hem participat de forma directa en la seva 
gestació, ha estat una llarga història i una experiència enriquidora. 
Fent memòria per escriure aquestes línies, he pogut recuperar algunes dates 
significatives.  
Si bé és cert que, prèviament, s’havia manifestat la voluntat dels grups municipals 
de portar a terme aquesta revisió, no va ser fins... 

• Juliol de 2011, que es va crear la comissió política-tècnica de direcció del 
procés. De fet, aquesta data podríem considerar que va ser el tret de 
sortida. 

VEGA CASTELLVI M. MONTSERRAT   14/05/2014 2014/5087 4 PE03 

BALART PICH CARME   21/05/2014 2014/5306 7 PE04 

REBOLLO COLORADO CAROLINA 
NOPUCMES,MOLT
REBE,AIXOVABE 

05/06/2014 2014/6190 14 PE05 

SANCHEZ ABELLAN 
(1R.LLISTA) 

JOSE LUIS INVERSAN 2014 06/06/2014 2014/6325 16 PE06 

RAMON MOYA (1R) ANTONIO 
MANTENIMENTS I  
SERVEIS 
ARMCONS, SL 

06/06/2014 2014/6326 17 PE07 

ROCAVERT TOSCAS ROSA M.   06/06/2014 2014/6263 18 PE08 

VILLARO GENESTOS PERE   06/06/2014 2014/6261 19 PE09 

BARRERA MORALES JOSEP   09/06/2014 2014/6372 24 PE10 

ROCAVERT BAGES J. RAMON ERC 10/06/2014 2014/6444 30 PE11 

ROCA ROUMENS PERE   10/06/2014 2014/6451 31 PE12 

SAGRERA RIUS DANI ALTRAVEU 10/06/2014 2014/6455 32 PE13 

ROSADO MORENO JORDI   10/06/2014 2014/6458 33 PE14 

ALTESA SANCHEZ LLUIS 
MONDENTAL 
GROUP 
 BCN, SL 

10/06/2014 2014/6465 35 PE15 

MIRON CHECA JOSE M. 
PRODUCTOS  
JABALCON, SL 

10/06/2014 2014/6474 36 PE16 

RODRIGUEZ COTES RAFAEL 

MONTAJES E  
INSTALACIONES  
DECONOA 
2007,SLU 

10/06/2014 2014/6475 37 PE17 

VICENTE CAMPOS ORIOL   10/06/2014 2014/6480 38 PE18 

ROSES LLOBET GUILLERMO 
TOSCA RURAL, 
SL 

12/06/2014 2014/6555 CE 41 PE19 

RODRIGUEZ GARCIA LUISA 
PALTISA, S.A. I 
MOBLES 
BRUGUERA, SL 

30/06/2014 2014/7154 43 
PE20 

 

BERNAL FRANCISCO LACY-TURULL 08/10/2014 2014/9791 44 PE21 



• La tardor de 2011 van començar els treballs. 
• Desembre 2011 s’aprova, pel Ple municipal, el programa de participació.  
• Desembre 2012, un any després, es va aprovar l’Avanç del Pla, en el que es 

marcaven les línies mestres del document.  
Des de les primeres deliberacions fins l’aprovació definitiva, que esperem sigui en 
pocs mesos per part de la Generalitat,  hauran passat quasi bé 5 anys. El que duren 
els estudis universitaris de moltes llicenciatures. Un autèntic màster pels que l’hem 
viscut en primera línia 
Avui, el que es posa a consideració del Ple és l’aprovació provisional del Pla 
d’Ordenació i l’informe d’estimació o no de les al·legacions: 
De les 44 al·legacions  presentades: 

• 12 han estat desestimades  
• 11 estimades en la seva totalitat 
• 21 estimades parcialment  

Evidentment totes les al·legacions estimades s’han incorporat a l’expedient. 
Fins aquí arribaria la meva argumentació si aquest fos un punt habitual.  

- Aprovar provisionalment el Pla d'Ordenació Urbanística Municipal de 
Castellar del Vallès  

- Notificar els presents acords als interessats, amb còpia del corresponent 
informe tècnic.  

- Elevar l'expedient diligenciat de Pla d'Ordenació Urbanística Municipal de 
Castellar del Vallès a la Comissió Territorial d'Urbanisme, amb la finalitat de 
que resolgui sobre la seva aprovació definitiva. 

Però, estarem d’acord que aquest no és un tema més...  
- Pel fet de sobrepassar el termini d’un mandat, 
- per què serà una eina que condicionarà molts anys la nostra activitat. 
- També perquè molts dels actuals regidors no han participat en la seva 

gestació, 
 Això em porta a fer alguna reflexió addicional. 

La revisió del POUM de Castellar, té algunes característiques pròpies.  
- Una d’elles és la composició de l’equip redactor. Hem contractat un director 

d’orquestra i algun solista, però l’orquestra  la integren els músics locals. Els 
tècnics municipals  conjuntament amb l’equip redactor han conformat un 
model mixt intern  extern que organitzativament  ha donat un magnífic 
resultat i que crec podria ser extrapolable a altres experiències i a altres 
administracions.  

- Aprofito per fer menció dels tècnics municipals, del Sebastià Jornet i el seu 
equip i especialment de Jordi Domingo que ha estat la ròtula que connectava 
l’engranatge.  

- Una altre característica ha estat el nivell de participació: més de 200 
persones han participat en les diferents comissions i han tingut l’oportunitat 
de fer les seves aportacions  a traves de diferents vies presencials i 
telemàtiques. 

- La tercera característica ha estat l’alt nivell de consens. En les aportacions 
dels ciutadans, però també entre les forces polítiques del consistori: 

- El desembre del 2012 el Ple de l’Ajuntament aprovava l’avanç de Pla, a on es 
defineix el model de Vila, per 19 vots a favor i 2 abstencions. En la resta del 
procés, el recolzament de les forces polítiques i la seva participació activa, 
s’ha mantingut fins a l’aprovació inicial, al Gener del 2014. El 12 de 
novembre de 2015, en sessió celebrada a Castellar, la Comissió 
d’Urbanisme, obria el camí a l’aprovació definitiva.   

Fer menció als regidors del  mandant anterior per la seva involucració. 
No està de més subratllar els aspectes programàtics i les motivacions que estaven 
en l’origen de la iniciativa de la revisió del POUM: 

1. Obrir Castellar al riu 
2. No incrementar el sòl urbà 
3. Defensar i ampliar els espais lliures  



4. Garantir la reserva de sòl per equipaments. 
5. Flexibilitzar i afavorir els usos de les activitats econòmiques i industrials.  
6. Donar resposta a les noves necessitats d’habitatge  
7. Donar alternatives a la mobilitat exterior i reordenar la mobilitat interna  
8. Reorientar les Àrees Residencials Estratègiques 
9. La voluntat d’acord, la voluntat de consens. Si una cosa és 

imprescindible compartir en una comunitat, és el disseny del futur.  
El redactat del POUM de Castellar ja preveu en el seu desplegament la elaboració 
dels plans especials: 

1. Pla especial del Riu Ripoll 
2. Pla especial del Nucli antic 
3. Pla especial dels Catàlegs, aprovat avui, i el de construccions en sòl no 

urbanitzable.  
Recordem que un pla urbanístic, no deixa de ser una guia que està al servei dels 
ciutadans, un esbós que s’haurà d’emplenar de color, un bon full de ruta que ens 
servirà de base per a la definició territorial del nostre municipi durant els propers 
anys. 
Intervé per ERC el Sr. Rafa Homet, tot dient que  volem felicitar el treball tècnic 
d’aquest POUM per la seva  
· Innovació 
· El concepte de reciclatge urbà 
O l’ús de figures tècniques com els polígons d’actuació de dotació  
· graduació de l’espai natural de conreu fins a bosc madur. 
Una excel·lència tècnica que no correspon, malauradament, a la visió política que 
ha desenvolupat aquest POUM. El com és molt bo, però el per què és fluix i 
incoherent. 
No confonguem la confiança en els tècnics municipals amb la voluntat d’aportar 
expertesa i coneixement específic. 
El nostre no, aclarim-ho, es basa en la vessant política, que és la que ens 
correspon. I volem remarcar aquesta dualitat: felicitem com han resolt els tècnics 
els reptes que se’ls han plantejat. Estem convençuts que hi ha reptes que no s’han 
plantejat i que era necessari haver desenvolupat. 
No m’agraden les metàfores, però permeti’m que en faci servir una que sonarà molt 
a la gent que assíduament han assistit a les sessions del POUM:  hem escurat molt 
bé el iogurt, però no hem demanat als tècnics què hem de fer amb la fruita i les 
galetes que tenim al costat.” 
Castellar es mereix alguna cosa més, aquest POUM no respon algunes preguntes 
que caldria respondre: 
    -Quin model de municipi volem? 
    - A quines necessitats socials, ambientals i econòmiques haurem de donar 
resposta els propers anys? 
    - Quina ha de ser la integració urbana de l’Espai Tolrà? Allò que en la presentació 
pública de l'Aprovació Inicial del POUM se’n deia: Potenciar com a nou equipament 
de referència. No entenem que aquest debat s’hagi aplaçat sense data. 
    - Quin és el paper i quines són les necessitats dels polígons industrials davant la 
nova indústria? 
    -És coherent el model de creixement amb el de teixit de comerç de proximitat i 
cohesió social que volem desenvolupar? 
Es tracta d’un POUM tècnic excel·lent –per si no havia quedat clar sense visió 
política. Això fa que avui es tanqui en fals. 
Era una oportunitat d’or per a la reflexió: les tensions fruit de l’especulació de 
privats són molt menors, no hi ha una previsió de creixement poblacional 
immediata. 
És cert que alguns dels reptes més importants, com el de la integració de les 
urbanitzacions, no tenen encara una bona solució tècnica, però sí que aquesta 
solució ja existeix per a un altre dels reptes pels quals políticament es passa de 
puntetes: els polígons industrials. 



La sensació és que, com a poble, no ens creiem els nostres polígons. I això no 
hauria de ser així de cap de les maneres: la principal font d’ocupació no pot 
continuar sent un espai marginal i degradat urbanísticament parlant. L’estratègia de 
reindustrialització i la nova indústria demanen uns plantejaments que no veiem per 
enlloc. 
Cal dir-ho ben alt i ben clar: els polígons també són poble. I, com tot Castellar, han 
de ser dignes urbanísticament parlant. 
Aquest havia de ser el POUM que ens havia de tornar a obrir de cara al Ripoll 
després de dècades de donar-li l’esquena i afavorir la seva degradació. 
4 de maig de 2012, notícia de l’Actual: Tant durant la primera sessió de la comissió 
ciutadana i d’entitats com la de la comissió d’experts i professionals -que formen 
part del programa de participació del procés de revisió del POUM- s’ha constatat 
una especial preocupació per la recuperació d’aquesta franja de ponent i que cal 
potenciar la relació del municipi amb aquest part de la vila. Tot i que cal avançar 
més en les propostes - el dia 17 es torna a reunir la comissió d’experts i 
professionals mentre que la de la ciutadania i entitats ho farà el dia 24-, s’evidencia 
que cal buscar solucions de millora i rehabilitació de la façana de ponent. 
Ho diem ara i aquí per a que quedi ben clar a tothom: oferim tota la nostra 
disponibilitat, experiència i capacitats per a desenvolupar el Pla Especial del Ripoll 
amb el consens més ampli possible. No ens agrada gens haver de votar en contra 
dels planejaments urbanístics. Reclamem debat serè, consens i veritable voluntat 
de participació ciutadana per part de totes les institucions., ajuntament de Castellar 
inclòs. 
El Ripoll, és obvi, no comença ni acaba a Castellar. Cal un acord supramunicipal i 
anar-hi amb propostes pròpies. 
Ens preocupa també la possibilitat de creixement residencial cap al sud: Com a 
municipi estem fent una aposta per un comerç de proximitat al centre de la 
població. Un eix llevant-ponent. Perdre l’oportunitat de consolidar un únic centre de 
la població -Ara, a la pràctica, no és que en tinguem uns quants, és que no en 
tenim cap- amb tot el que això significa de cohesió social i progrés econòmic, és un 
risc al qual no hi trobem cap contraprestació. 
Hi ha reptes complexes que haurem de fer front aviat perquè no s’han volgut 
afrontar des d’aquest POUM. I, vista l’excel·lent qualitat tècnica, és una llàstima. 
Per Decidim Castellar, la Sra. Elisenda Alamany,  tot dient que es mostra 
perplexa perquè sembla que només compte la feina feta per l’equip de govern i no 
la feta per l’oposició, manifesta que l’exercici de les competències urbanístiques, 
també les municipals, han de garantir, d’acord amb la llei, l’objectiu del 
desenvolupament urbanístic sostenible. Tots aquests objectius passen per polítiques 
públiques que afavoreixin la compactació urbana, i que preservin els sistemes de 
vida tradicionals en relació amb el sòl i els seus usos, que treballin per un model 
urbanístic inclusiu i social, gestionant adequadament el patrimoni natural i històric 
cultural del territori. 
Aquest procés de revisió del POUM fa anys que dura tot i que en paraules de 
Sebastià Jornet, director del POUM; aquests tràmits s’han fet amb una velocitat 
estratosfèrica, declaracions que  nosaltres no ens prenem, precisament, com un 
mèrit.  
Les posicions estan fixades i el debat, amb tots els matisos, està fet. De totes 
maneres, com que avui acaba la sobirania de Castellar en aquest procés de matèria 
urbanística ja que a partir d’ara els tràmits vindran fixats per la Generalitat, no ens 
volem estar de fer totes les consideracions escaients. 
Ras i curt: pensem que tenim un pla general vigent (PGO, 1999) en el qual s’ havia 
anat fent modificacions i no hem entès la finalitat última de portar a terme aquest 
projecte. De fet, s’ha construït un polígon com el de Can Bages i s’ha malmès no 
poc tros del nostre territori amb la construcció del gasoducte sense necessitat de 
cap pla o eina urbanística que ho pogués evitar o matisar-ho d’alguna manera. Això 
reflecteix que moltes vegades, les eines serveixen per confirmar voluntats 
polítiques, però hi ha voluntats polítiques que no requereixen de cap eina.  



La incorporació de nova normativa no sembla motiu suficient  per engegar un 
procés tan llarg i alhora costós econòmicament i actuacions com la que porta 
aquest pla a aprovació responen més a microcirurgia (nanourbanisme), que no a 
grans canvis, i es podien desenvolupar sense canviar el Pla vigent. Perquè sigui 
com sigui, no hem resolt les grans complexitats que no podíem superar sols i que 
explicarem a continuació.  
En el Ple d'aprovació de l'avanç pla, des de l’equip de govern se’ns resumia els 
principis programàtics en què es basava la revisió:  
- El primer punt programàtic i objectiu més ambiciós de la revisió del Pla era “Obrir 
Castellar al riu”. Aquest punt que havia de permetre millorar les relacions de 
Castellar amb el riu Ripoll i el seu entorn, s'ha vist relegat a un Pla Especial, que es 
realitzarà un cop acabada la revisió, ja veurem quan i com. Per tant, el primer dels 
objectius que volia abordar la revisió, de moment no es contempla.  
Un apunt a peu de pàgina és també el fet que qui era regidor d'urbanisme (senyor 
Aleix Canalís) ara que s'aprova el pla ja no tingui aquesta regidoria.  
Tampoc s'aborda la problemàtica dels assentaments il·legals del Rieral i la 
recuperació d'aquesta zona, i no es modifica ni es regula la zona del molí de Can 
Barba, malgrat ser dos indrets que demanen una actuació de millora pel bé del 
municipi.  
- El segon punt que es destacava era no fer créixer la taca urbana, o sigui no 
incrementar el sòl urbà ja existent. En aquest sentit, aquest objectiu s’ha complert i 
hi coincidim plenament. La gran reserva de sòl que es plantejava per a poder 
absorbir una possible demanda futura d'habitatge, la reconversió de la zona 
industrial de la Molcasa (altrament dit Bruguera nord) en zona residencial o 
d’equipaments, el propi pla ho contempla com una possibilitat a 10 o més anys 
vista, uns terminis on potser ja ens podem replantejar fer una nova revisió. Ens 
trobem doncs davant d'un nou argument que remet a la pregunta inicial: era 
necessària la revisió?  
-Un tercer punt que es va destacar en la presentació del pla era la defensa i 
l'ampliació dels espais lliures. Realment Castellar és un municipi privilegiat pel que 
fa a zones no urbanitzables, d’alt interès i amb un potencial enorme en activitats 
lúdiques, però també agrícoles, ramaderes, d'horta i de gestió forestal. Creiem que 
cal una bona gestió d'aquests espais, per tal de garantir una bona protecció del 
nostre entorn natural, i aconseguir que sigui perfectament compatible amb les 
activitats humanes. En aquest sentit, la revisió que portem a aprovació no aporta 
cap element nou o rellevant pel que fa a la millora i la gestió d'aquests espais, i cal 
recordar en aquest punt, que per molt ben legislat que estigui tot, si la sensibilitat 
política dels que governen no és l'adequada, ens podem trobar amb agressions 
intolerables al nostre entorn, com he comentat a la introducció. 
-La revisió del POUM havia de servir també per afavorir les activitats econòmiques. 
En la revisió es fa una regulació de les dimensions de les naus als polígons 
industrials. Sense replantejar-se la seva funció, les activitats que realitzen, la seva 
ocupació, i el paper del polígon de Can Bages. 
Creiem que era el moment d’obrir el debat sobre propostes urbanes per incentivar 
les activitats econòmiques, per atraure noves formes d'ocupació, noves empreses, 
serveis i sectors. No es preveuen ni s'estudien les potencialitats de l'agricultura, 
l'horta i la ramaderia en el nostre entorn com un motor econòmic de futur, ni 
fórmules per atreure noves indústries i serveis. La solució a la crisi no arribarà amb 
una revisió del POUM, però podríem haver aprofitat l'oportunitat que suposa per 
aconseguir més eines per revertir aquesta situació. 
-En el tema de l'habitatge, ens hem quedat amb el mínim que marca la norma, 
 quan creiem que tenim possibilitats i oportunitats, i malauradament la 
necessitat, de disposar de molt més terreny destinat a aquest tipus d'habitatge per 
l'acollida temporal en situacions d'emergència. A banda d'aquest fet, no creiem que 
les accions i modificacions proposades en aquesta revisió, permetin donar resposta 
a les noves necessitats dels castellarencs, als joves que pretenen independitzar-se, 
als nous models de família, més reduïdes, monoparentals, o més àmplies, amb més 



d'una generació vivint sota un mateix sostre, i massa cops de només un sou d'un 
dels seus membres. quines alternatives ofereix aquesta revisió als nostres vilatans 
més grans.  
-Pel que fa a mobilitat, la revisió no resol el problema de l'entrada de Castellar a 
través de la carretera de Terrassa i Sant Llorenç, no preveu tampoc, malgrat el 
compromís al Ple d'aprovació de l'avanç, el dibuix de traces alternatives a l'arribada 
del tren a Castellar, conformant-se en dibuixar en línia discontínua únicament la 
 proposta oficial. Segons sembla el debat sobre l'arribada del tren a Castellar, 
no es pot fer des de Castellar, i encara menys en el marc de la revisió del POUM.  
-Pel que fa al tema de les Àrees Residencials estratègiques, aprovades en el ple 
amb el vot d’un regidor trànsfuga de Convergència, ens han fet creure durant anys 
que eren impepinables,malgrat l’oposició de la resta de forces, ara resulta que sí 
que es podien ajustar a criteris municipals. 
D'altres qüestions .Com per exemple, què passa amb les urbanitzacions? Des del 
seu desenvolupament fins ara, el seu grau d'ocupació és extremadament baix, 
tenen un cost molt elevat pel municipi, i cada vegada més passen a ser zones de 
primera residencia, amb l'increment de les necessitats que suposa pels seus 
residents i els problemes de mobilitat diària que comporta. El POUM no hi fa res al 
respecte, de manera que els propers 15 anys les seguirem tractant com fins ara, 
esperant obtenir un resultat  diferent del que n'hem obtingut fins al moment. 
 En la presentació final amb els tècnics i el director del POUM es reconeix que no hi 
ha cap alternativa. No ho posem pas en dubte. Però tenint en compte que un 
procés com el que tenim obert havia de solucionar precisament aquests 
elements...podem estar contents de no haver-los solucionat? 

També és destacable la manca de modificacions pel que fa als equipaments. A 
banda de modificar alguna qualificació específica, perdem l'equipament de la Plaça 
 Llibertat per tal de poder vendre patrimoni i guanyar alguns euros,  no 
preveiem on podem ubicar una futura biblioteca, l'Espai Tolrà segueix sent un gran 
equipament sense cap mena de qualificació, ni projecte, ni futur. Tot i que se’ns 
digui que s’ha fet intencionadament. La piscina descoberta seguirà sent insuficient, 
l'ambulatori no tenim per on ampliar-lo, tornarem a discutir si en un futur tornem a 
necessitar una setena escola, encara que estem d'acord que la tendència 
demogràfica ha canviat i és molt possible que no en necessitem més. 
Resumint, no són pas reflexions noves ni inoportunes ja que s’han anat abocant al 
llarg del procés. Els esforços dedicats a aquesta revisió no s'han justificat amb el 
resultat obtingut, de manera que Decidim Castellar ha decidit votar en contra de 
l'aprovació provisional del POUM. 
Per CDC, la regidora Sra. Bea Garcia,  diu que el Pla d’Ordenació Urbanística 
defineix de manera incontestable les característiques i els models socials i culturals 
de la ciutat, i en el cas que ens ocupa hem pogut observar com el seu és un model 
expansiu i de creixement il·limitat. 
Ja se que ens diran que s’ha fet un procés participatiu on s’ha donat l’opció a tots 
els ciutadans de dir la seva sobre unes bases tancades, sobre uns supòsits 
establerts i sobre uns criteris concrets. 
Perquè no s’ha preguntat a la població quin model de ciutat volíem. Quin és el 
sostre d’habitants idoni, Com podem incorporar el parc natural i el riu en la nostra 
vida quotidiana en la Vila. Quina és la nostra imatge ideal del Castellar de futur. 
Aquestes i d’altres haurien estat preguntes obertes sobres les quals poder 
començar a treballar un pla de ciutat de tots i totes les ciutadanes. 
El nostre model no passa per una ciutat massificada que arribi als xx mil habitants 
l’any tal. Nosaltres optem per un model de ciutat tranquil·la, consolidada, pensada i 
ordenada, amb identitat pròpia que avença cap al futur a partir del creixement 
natural dels seus ciutadans. 
Per això no creiem necessari n i convenient fer el salt a l’altre cantó de la ronda de 
Tolosa ja que creiem que encara hi ha força espai disponible de trama urbana 
actual. Cal, així si, una reubicació d’alguns elements distorsionants, i posat a fer 



expropiacions, doncs fem-les,    començant per la trama urbana actual i així ens 
quedarà una ciutat més ordenada i raonada, enlloc de fer-ho per la Bruguera nord.  
Perquè no comencem per les naus industrials, semi-industrials i tancades que tenim 
en el nucli i les zones mes límits d’aquesta trama abans de saltar cap a l’altra cantó 
de la ronda. 
De fet l’any 2014 ja vàrem aprovar per Ple no incrementar el sol urbanístic de 
Castellar, i amb aquesta proposta creiem que incomplim aquest acord, ens cal en 
tots cas, promoure diferents usos dels nostres polígons industrials per fer-los més 
atractius i eficients pels inversors i emprenedors. 
D’altra banda, ara que finalment hem pogut desempallegar-nos del pes de les 
ARES, ja llavors ho varem dir, i ara continuem creient-ho, que no es necessari 
reconvertir l’espai esportiu del camp de futbol en espai edificable, ja que aquesta és 
una zona amb força densitat poblacional pel que és l’estandar de Castellar, per això 
criem que no cal augmentar la densitat d’aquesta part de la població.  És per tots 
aquests motius que el nostre vot serà en contra. 
En torn de replica el Sr. Pepe González, diu que el tema ja esta molt parlat, i que 
ja s’esperava l’argument de que els politics ho han fet fatal, i els tècnics de 
meravella. Això és un argument inconsistent, que no es pot mantenir durant els 5 
anys que ha durat la tramitació de l’expedient. El cert és que tots els que hi hem 
intervingut hem après molt i realment  tot l’equip ha fet un urbanisme de futur. 
En referència a la intervenció d’ERC. Manifesta que està convençut que si 
haguéssim participat anteriorment en la discussió  del tema d’avui estaríem en el 
consens per a aprovar-ho, sense entrar en les al·legacions fetes pel Sr. Homet. 
En referència a les manifestacions fetes per Decidim Castellar, ja sabia que el 
discurs que faria la Sra. Alamany seria el mateix que en el seu dia veren fer els 
regidors de l’Altraveu, i que si no han fet mes aportacions, es perquè no han 
volgut. 
Respecte al riu Ripoll o l’Espai Tolrà son temes que necessiten un tractament 
específic i d’embargadura. Per això s’han obert les alternatives al seu 
desenvolupament. 
Respecte a la intervenció de la Sra. Bea García. Manifesta que esta desconcertat i 
que no sap contra que vota. 
Intervé per ERC el regidor Sr. Rafa Homet, dient que no hem estat poques, i no 
només militants d’Esquerra, les persones que hem assistit a alguna de les reunions 
prèvies del POUM i que hem decidit que, per a perdre el temps, hi ha altres coses a 
fer. I també hem estat molts els qui hem tornat un segon cop, amb molta voluntat i 
fe, amb el convenciment de la importància del tema. I hem tornat a sortir amb la 
mateixa sensació de que no comptaríem per a res. 
Participar no és només passar power points sobre qüestions tècniques. Per això ja 
hi ha els tècnics que, a més, treballen prou bé. 
El debat polític que no ha existit explica els vots d’avui: qualsevol persona o entitat 
que hagi presentat al·legacions al projecte es mereixia haver-ne pogut parlar, seure 
i debatre amb responsables polítics. 
Potser només em sorprèn a mi, però el fet que el públic assistent d'avui sigui 
l'habitual - a banda de la família de la nova regidora- és molt significatiu.  
Nosaltres mateixos som la prova que el debat sobre les al·legacions porta a debats 
més profunds que porten a replantejar posicions. I, és just dir-ho: només hem 
pogut participar d’aquest debat de veritat quan ja no era possible modificar-ne res.I 
apliquem aquesta norma a qualsevol altre àmbit de teòrica participació municipal. 
El concepte per nosaltres és molt clar, han demanat als tècnic que treballin uns 
aspectes concrets i n’han obviat uns altres. 
A continuació la Sra. Elisenda Alamany, Decidim Castellar, adreçant-se al Sr. 
Pepe González diu que hi ha una cosa que la molesta, referint-se a l’afirmació de 
que ha tingut una vida itinerant. La diferència es que jo no he cobrat mai un euro, a 
diferència de vostè, manifesta. 



Intervé la Sra. Bea García, CDC, per aclarir que el seu vot negatiu contra el 
document, i no ho és contra l’equip de govern, malgrat que el Sr. Pepe González 
vagi en contra la persona. 
Finalment intervé l’Alcalde per manifestar que és una llàstima que aquesta 
modificació del POUM només es tiri endavant amb el vot de l’equip de govern. 
També és una llàstima que les sessions de la Comissió d’Urbanisme de Barcelona 
no siguin públiques, perquè s’ha fet un urbanisme de futur, no expansiu, s’han 
primat  qüestions de reciclatge, de caire social, d’evolució demogràfica, per tal 
d’avaluar les necessitats canviants dels ciutadans, tot això plasmat en la memòria 
social, que ha tingut en compte del moment de crisi actual. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:      ONZE     (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP 
Vots en contra:   DEU       (10)  dels regidors d’ERC, Nosaltres Decidim Castellar i  
CDC 
Abstencions :     CAP 
 
8.- RATIFICACIÓ MODIFICACIÓ ESTATUTS DEL CONSORCI PER A LA 
NORMALITZACIÓ LINGÜÍSTICA 
ATÈS que el Ple del Consorci per a la Normalització Lingüística, en sessió del dia 8 
de maig de 2015 va acordar la modificació dels estatuts del Consorci, modificació 
aprovada també per acord del Govern de la Generalitat, GOV/133/2015 i publicada 
al D.O.G.C de data 08/08/2015. 
ATÈS que l’article 27 dels Estatuts del Consorci per a la Normalització Lingüística 
estableix que les modificacions d’Estatuts han de ser ratificades per cadascun dels 
ens consorciats. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Ratificar  l’acord de modificació d’Estatuts del Consorci de Normalització 
Lingüística adoptat pel seu Ple, en sessió del dia 8 de maig de 2015, i aprovada 
també per acord de Govern de la Generalitat, GOV/133/2015, de 4  d’agost, 
publicat al D.O.G.C. núm. 6929, de 6 d’agost següent. 
SEGON.-  Notificar  aquest acord al Consorci per la Normalització Lingüística. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la regidora Sra. Maria Antònia Puig, Som de Castellar, PSC, 
dient que portem avui a Ple la ratificació de la modificació dels estatuts del consorci 
de normalització lingüística que es va efectuar per adequar la Llei 27/2013, del 27 
de desembre de racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local. Tot seguin 
passa a donar lectura a la moció. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
El Sr. Alcalde  diu que la següent moció, malgrat haver-la presentat inicialment el 
grup de Som de Castellar-PSC, la subscriuen i presenten conjuntament tots els 
grups. 
  
9.- MOCIÓ SOBRE ELS ACORDS DE LA CONFERÈNCIA DEL CANVI CLIMÀTIC 
DE PARIS 2015. 
Entre els dies 30 de novembre i 11 de desembre la Convenció Marc de les Nacions 
Unides sobre el Canvi Climàtic, va celebrar a París, la XXI Conferencia Internacional 
sobre Canvi Climàtic i l’11ena Conferència de les Parts del Protocol de Kyoto.  
L'objectiu de la Conferència ha estat cercar un acord mundial de tots els països de 
les Nacions Unides per reduir de forma significativa les seves emissions de gasos 
d'efecte hivernacle.  
En l' actualitat, tot i les resistències de determinades economies, ja ningú no posa 
en dubte que I' actual creixement econòmic esta posant en perill el futur del 



planeta, si no s'adopten les mesures necessàries perquè aquest creixement 
econòmic esdevingui un veritable desenvolupament sostenible.  
Per això calen canvis, integrar en els nostres hàbits quotidians noves formes de 
producció i consum. Uns canvis que han de fer-se a totes les escales, la mundial 
però també a escala local i fins i tot a escala domèstica.  
L'escala local esdevé una peça important de tot el procés de desenvolupament 
sostenible i és en aquest camp on les accions promogudes pels Ajuntaments 
assoleixen un punt clau en I' objectiu de reduir les emissions de gasos d'efecte 
hivernacle. Unes iniciatives locals que, en el cas del nostre municipi han suposat 
importants inversions els darrers anys, realitzades d’acord amb els preceptes 
establerts en els processos d'Agenda 21 Local, el Pacte d'Alcaldes per una energia 
sostenible, i els treballs fets com a membres de la Xarxa de ciutats i pobles cap a la 
sostenibilitat de la Diputació de Barcelona. Aquestes i d’altres accions, són un clar 
exemple del compromís dels nostre municipi amb els desenvolupament sostenible.  
Davant el repte que suposen els nous objectius  de la Conferència Internacional 
sobre el Canvi Climàtic. 
Els grups municipals de Som de Castellar-PSC-CP, ERC, Nosaltres Decidim Castellar 
i  CDC, a l’Ajuntament Ple proposen l’adopció dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Donar suport a la Declaració de París de la Climate Summit for leaders 
(Una contribució decisiva deIs municipis i les regions a la COP 21) i avançar-nos, 
d’acord amb les nostres possibilitats, als objectius previstos en I' acord de París de 
2015 de la COP 21 de la mà d’altres administracions supramunicipals. 
SEGON.- Donar suport a la Diputació de Barcelona, en els treballs iniciats 
recentment, per l’adopció d’un nou Pacte d'Alcaldes pel canvi climàtic i l'energia, 
que tinguin com a repte l'adaptació al canvi climàtic i el nou objectiu d'un 40% de 
reducció de les emissions per al  2030 respecte al 2005, en compliment dels 
compromisos de la UE a la COP 21 de París. 
TERCER.- Donar suport a la creació, per part de la Diputació de Barcelona, d’un 
PLA ESTRATEGIC PEL CANVI CLIMÀTIC per donar suport als municipis en la 
implantació dels acords de Paris 2015. 
QUART.- Aquest Pla Estratègic, hauria de promoure i donar suport a accions i 
iniciatives a que a nivell municipal permetin el desenvolupament de projectes lligats 
a:  

1. Projectes d'economia verda i social per a la creació de nova ocupació.  
2. Projectes d’autosuficiència energètica amb èmfasi especial en l’estalvi, 

l’eficiència i rehabilitació energètica d'infraestructures domèstiques, de 
serveis, d’indústries i infraestructures municipals.  

3. Mobilitat i transport. 
4. Participació i educació. 

QUART.- Instar l'Administració de l'Estat i la Generalitat de Catalunya a impulsar 
polítiques de suport i ajut als municipis per tal d'assolir conjuntament els objectius 
establerts en la conferència Internacional sobre el Canvi Climàtic i especialment la 
Declaració de París de la Climate Summit for leaders (Una contribució decisiva dels 
municipis i les regions a la COP 21). 
CINQUÈ.- Instar a la Generalitat de Catalunya a reprendre els treballs per a I' 
aprovació de la llei de canvi climàtic de Catalunya per afrontar els reptes energètics 
i climàtics a llarg termini. 
SISÈ.- Traslladar aquests acords als municipis de la província de Barcelona, a les  
entitats municipalistes, al Govern de la Generalitat de Catalunya i al Govern de 
l'Estat Espanyol. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar, PSC, diu que la moció que avui 
presentem és en essència la mateixa que va aprovar al Ple de la Diputació de 
Barcelona el passat mes de desembre (per unanimitat) i té per objectiu donar 
suport als acords arribats en la Convenció Marc de les Nacions Unides sobre el 



Canvi Climàtic, que es va celebrar a París entre els dies 30 de novembre i 11 de 
desembre. 
L'objectiu de la Conferència fou cercar un acord mundial de tots els països de les 
Nacions Unides per reduir de forma significativa les seves emissions de gasos 
d'efecte hivernacle.  
En I' actualitat, tot i les resistències de determinades economies, ja ningú no posa 
en dubte que I' actual creixement econòmic esta posant en perill el futur del 
planeta, si no s'adopten les mesures necessàries perquè aquest creixement 
econòmic esdevingui un veritable desenvolupament sostenible.  
Per això calen canvis, integrar en els nostres hàbits quotidians noves formes de 
producció i consum. Uns canvis que han de fer-se a totes les escales, la mundial 
però també a escala local i fins i tot a escala domèstica.  
En aquest sentit, totes les iniciatives dutes a terme en aquest àmbit, per part del 
nostre l’Ajuntament des de finals del segle XX, fins a l’actualitat, no han fet més 
que reafirmar aquest compromís de Castellar en aquest camp. Les importants 
inversions els darrers anys, realitzades d’acord amb els preceptes establerts en els 
processos d'Agenda 21 Local, el Pacte d'Alcaldes per una energia sostenible, i els 
treballs fets com a membres de la Xarxa de ciutats i pobles cap a la sostenibilitat de 
la Diputació de Barcelona en son una bona mostra. Continua llegint els acords de la 
moció. 
Per ERC el Sr. Josep M Calaf, diu que és evident que cap persona sensata pot 
estar a favor del canvi climàtic. Aquelles que encara prefereixen ignorar el tema, 
cada vegada menys, ho fan amb l’argument que frenar aquesta tendència suposaria 
un fre a l’economia mundial. Elles creuen que han d’escollir entre salut i riquesa. 
Però és un fals debat ja que la salut es riquesa. 
Des d’esquerra pensem que nosaltres tenim l’obligació de preservar un ecosistema 
saludable i els nostres fills el dret d’exigir-lo.  
Per aquest motiu nosaltres votarem a favor de la moció. 
No obstant, en el preàmbul de la moció, s’indica que l’Ajuntament de Castellar ha 
realitzat importants inversions en el camp de la sostenibilitat. O, en tot cas, el que 
ens proposem es discutir l’eficàcia de les mesures adoptades. 
Potser no es casual que en el passat ple del 17 de desembre ERC formulés la 
següent pregunta a l’equip de govern: 
“Al Pla d'acció municipal, a l'apartat C -manteniment de la vila- punt 3  
que fa referència al Pla d’estalvi energètic, parla d'una aposta per  
l’ús de les energies renovables. Quines actuacions s'han fet al respecte  
durant el període 2011-2015?” 
En la resposta donada per l’equip de govern només s’esmenta únicament dues 
accions en aquest llarg període. I al nostre parer són excessivament modestes per 
fer front a un tema de tanta transcendència i preocupació. I les dues són actuacions 
d’energies renovables d’origen solar. Però les energies netes poden ser de diversos 
orígens. Entre altres, geotèrmica, eòlica i de biomassa. En aquesta darrera 
Esquerra s’ha esforçat repetidament per fer-los veure la necessitat de recorre al 
seu ús però no hem tingut èxit. Les oportunitats que han originat les ventades amb 
una gran quantitat de massa forestal disponible no s’han aprofitat. Tampoc s’ha 
aprofitat l’ocasió de substituir diverses calderes de combustibles fòssils per altres 
de combustió amb llenya o pellets.  
Així doncs, sembla que tota l’acció energètica sostenible a Castellar s’ha orientat 
cap a les plaques fotovoltaiques o solars. Doncs be. Intentem valorar almenys 
aquesta actuació. 
En el seu escrit de resposta a la nostra pregunta diuen que la xifra aconseguida te 
un valor de 90.000kw any. No coneixem els valors de consum de les instal·lacions 
municipals i, per tant, se’ns fa difícil valorar sobre aquesta xifra. No obstant, en 
data 28 de gener del 2014 vàrem presentar una instància, amb número d’entrada 
1012, on demanàvem consums energètics per calefacció a tres equipaments 
municipals: Casal d’Avis, escola Blanquer i escola Sant Esteve. 



La resposta només informa del consum de gas en aquests tres establiments. I la 
xifra total es de 325.000kwh durant l’any. Fent els corresponents càlculs tenim que 
la intervenció es de només el 20%. Però repetim, només es consideren tres 
establiments i només es contempla el consum de gas. Quin valor ens donaria si 
consideréssim totes les instal·lacions municipals i no només únicament el consum 
de gas?. Es del tot evident que el consum elèctric ha de ser immensament més alt 
que el de gas. Estem convençuts que el percentatge ha de ser forçosament ridícul. 
Inadequat per la solemnitat de la declaració que acompanya el preàmbul de la 
moció. Així doncs, tan les seves actuacions en la implementació d’energies 
renovables com les afirmacions que acompanyen a la moció no són sostenibles 
Finalment, segons tots els estudis, les ciutats i poblacions generen el 70% de les 
emissions de diòxid de carboni. Per tant el compromís dels ajuntaments ha d’anar 
en línia en reparar allò que han espatllat. I això no únicament inclou les 
instal·lacions municipals. L’actuació ha de ser molt més ampla i transversal. Cal un 
pla de xoc. 
Per això considerem que l’actuació de l’ajuntament pot anar molt més enllà de la 
producció d’energia. Pot millorar l’eficiència energètica dels edificis, pot impulsar la 
mobilitat a peu, pot invertir en carrils bicicleta, pot incentivar el transport públic, 
pot gravar el transport particular, pot adjudicar serveis que prioritzin criteris 
sostenibles enfront dels economicistes, pot adaptar el planejament urbanístic i les 
ordenances municipals per afavorir una lluita eficaç, pot promoure la participació de 
la ciutadania en la presa de decisions pel canvi climàtic, pot millorar l’eficiència i el 
control de l’enllumenat, pot fer campanyes d’estalvi aigua i la reducció de residus, 
pot promoure la plantació d’arbres, etc  
En definitiva tenim oportunitats per redreçar la situació a condició que hi posem els 
recursos i les ganes necessàries. 
Per Decidim Castellar,  el Sr Joan Moyà,  intervé i diu que no som conscients de la 
magnitud del desastre ni del poc temps que tenim per posar-hi remei. Xou  bisness 
del Gore d’inicis del segle XX no va servir de massa, i els textos científics que 
visualitzen la relació diabòlica entre crisis natural i capitalisme, no se’ls ha donat la 
notorietat necessària que permeti fer front a la urgència.  
Pensar que vivim sobre un mon i no que som part d’un mon segurament que es a la 
base de tot això i cal treballar en el dia a dia i des de les petites coses, i sobre això, 
a Castellar, mes enllà del brindis al sol, com aquesta moció, es poden fer moltes 
coses, podríem fer menció a les deficiències en el transport públic, en el foment de 
l’ús de la bicicleta, a temes relacionats amb la pedrera de Vallsallent, amb l’impuls 
d’energia renovables, amb la impunitat de la Satina, el gasoducte, i així una llarga 
llista. Nosaltres seguirem al peu de canó, votarem a favor, però cal demanar una 
mica de coherència entre la teoria i la practica. 
La Sra. Lidia Urrutia, per CDC, diu que des de Convergència Democràtica volem 
treballar contribuint a donar una resposta a aquesta problemàtica. La implicació de 
les Administracions en aquets àmbits son clau per  al desenvolupament de noves 
tendències ambientals i per això és important fer una visió més ecològica que 
econòmica i fora bo pensar en la instal·lació de plaques solars o calderes de 
biomassa més eficients i menys contaminants. A totes les dependències municipals 
implantació de sistemes d’enllumenat més eficients,  als carrers i així com aprofitar 
les noves tecnologies que tenim a l’abast per a millorar la qualitat ecològica de la 
nostra Vila. Malgrat la inversió inicial, a llarg termini la millora mediambiental serà 
molt positiva. 
Tot i així una gran part de la solució també rau en el nostre paper com a ciutadans i 
ciutadanes, perquè el canvi climàtic i les seves conseqüències te a veure també 
amb la manera de  viure i de consumir. Seria convenient que tots plegats ens 
plantegéssim si moltes de les accions quotidianes que fem, i que vivim, son 
normals. També fora bo saber si ja tenim alguna proposta de l’empresa 
concessionari de la recollida d’escombraries pel fet que fa el 5 per cent de la 
inversió en educació medi-ambiental que contempla el contracte. 



Davant dels grans problemes globals, des del municipi proposem a l’equip de 
govern l’organització d’una comissió amb la participació de diferents agents i de la 
ciutadania per treballar temes com campanyes de sensibilització, foment d’energies 
renovables, etc. 
Per tots aquests motius votarem a favor. 
En torn de replica el sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar, PSC, diu que estan 
oberts a crear un  grup de treball per tractar els temes energètics, i que la feina 
dels regidors es que les qüestions de racionalització energètiques arribin als 
ciutadans. Afegeix que entén fora de lloc la referència feta al tema de Vallsallent. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- MOCIÓ DE SUPORT A LES MOBILITZACIONS I ACCIONS CONTRA EL 
PLA HIDROLÒGIC DE LA CONCA DE L’EBRE. 
 
També aquesta moció es subscrita per tots els grups municipals  
 
El Consell de Ministres espanyol, el 8 de gener de 2016, va aprovar dos decrets que 
inclouen un total de 16 plans hidrològics de conca (per al període 2015-2021) entre 
els quals es troba el de l’Ebre. Aquest Pla ha tingut el rebuig de quatre de les nou 
comunitats autònomes que rega el riu Ebre (Catalunya, el País Basc, Navarra i el 
País Valencià).  
Durant el procés seguit per elaborar aquest Pla de Conca de l’Ebre, ni la 
Confederació Hidrogràfica de l’Ebre ni el Govern espanyol han tingut en compte les 
al·legacions que diverses associacions, entitats, partits i institucions van presentar 
per denunciar l’impacte negatiu i la greu amenaça que representava el Pla, tant per 
a la sostenibilitat del tram final del riu i el delta de l’Ebre com per a les activitats 
econòmiques, agrícoles i pesqueres que s’hi desenvolupen.  
El 25 de juny de 2015, la Comissió per la Sostenibilitat de les Terres de l’Ebre 
aprovada amb el vot favorable de gairebé tots els membres, una proposta de 
cabals per al tram final del riu Ebre i el Delta amb tres propostes diferenciades; per 
a anys secs, normals i humits. Així, segons les conclusions dels estudis presentats, 
el cabal ecològic per a un any sec hauria de ser de 5.871 hm3/anuals; per a un any 
normal hauria de ser de 7.732 hm3/anuals i per a un any humit, de 9.907 
hm3/anuals. A més, s’incorporava una proposta de cabal mínim d’excepcionalitat 
per a casos de sequera prolongada amb 3.518 hm3/anuals. Aquesta proposta de 
cabals ambientals que garantia la subsistència del Delta, el manteniment de 
l’activitat pesquera i el gran ecosistema del Delta, va ser presentada en forma 
d’al·legacions per la Generalitat de Catalunya perquè s’inclogués en el nou Pla 
hidrològic de la Conca de l’Ebre, però no va ser atesa. 
En canvi, el cabal del riu fixat per al nou Pla de Conca és de 3.100 hm3/anuals 
(sense diferenciar anys secs o humits) és a dir,  5.000 hm3/anuals menys, que els 
proposats per la Comissió per la Sostenibilitat de les Terres de l’Ebre. Així que, en 
cas que s’implementi, tindrà un impacte equivalent a 2,5 transvasaments dels 
planificats pel Ministre Arias Cañete al Plan Hidrológico Nacional. Mentre que algun 
altre Pla de conca ha fixat els cabals ecològics en el cent per cent de les masses 
d'aigua, el de l'Ebre estableix únicament un vuit per cent del total de les masses de 
l'aigua.  
Aquest Pla fixa un repartiment del cabal del riu, que augmenta les concessions de 
nous regadius en 450.000 hectàrees quan el total del nou regadiu de tots els plans 
de l’Estat espanyol és de 700.000 hectàrees. La majoria d’aquestes hectàrees no 
tenen concessions i van lligades a 56 noves infraestructures de regulació 
(embassaments). 
La Plataforma en Defensa de l’Ebre, durant la tramitació del Pla de conca, va 
presentar més de 4.030 al·legacions particulars basades en requeriments que havia 
fet la Comissió Europea al Govern espanyol que no van ser acceptades. La Comissió 
va constatar que mancava molta informació als diversos plans de conca espanyols 
per adaptar-se a les normatives europees, i va requerir al Govern espanyol que ho 



modifiqués. La Comissió va adreçar preguntes molt concretes al Govern sobre el 
contingut del Pla de Conca de l’Ebre; de fet, va assenyalar 32 discrepàncies, 10 de 
les quals eren idèntiques a les de la queixa que va fer arribar la Plataforma en 
Defensa de l’Ebre.  
Davant l’amenaça que suposa aquest nou Pla hidrològic de conca per al futur 
socioeconòmic i mediambiental del tram final del riu Ebre, el delta de l’Ebre i els 
seus pobles, els Grups municipals D’ERC, SOM DE CASTELLAR-PSC, DECIDIM 
CASTELLAR I CDC, proposen al Ple l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar al Govern de l’Estat espanyol el rebuig de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès, a l’aprovació definitiva del Pla Hidrològic de la Conca de l’Ebre 
que va tenir lloc en Consell de Ministres el passat 8 de gener de 2016. 
SEGON.- Donar suport a les accions, iniciatives i mobilitzacions socials que es 
facin contra el Pla hidrològic de la conca de l’Ebre. 
TERCER.- Donar suport a les accions que el Govern de Catalunya, els 
ajuntaments, així com altres institucions i entitats socials, presentin davant la 
Comissió Europea i altres organismes de caràcter estatal i internacional amb 
l’objectiu de defensar els cabals ecològics aprovats per la Comissió per la 
Sosteniblitat de les Terres de l’Ebre. 
QUART.- Demanar a la Comissió de Medi Ambient europea que vetlli per 
l’adequació i el compliment del Pla Hidrològic de Conca de l’Ebre a les directives 
europees d’Aigua, Aus i Hàbitats. 
CINQUÈ.- Comunicar aquest acord al president de la Generalitat de Catalunya, a la 
Conselleria de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya, a la 
conselleria d’Agricultura de la Generalitat de Catalunya, als grups polítics del 
Parlament de Catalunya, al Govern espanyol, a la Confederació Hidrogràfica de 
l’Ebre i a la Plataforma en Defensa de l’Ebre. 
INTERVENCIONS 
El Sr. Ferran Rebollo,  defensa la proposta i en fa lectura. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha. 
 
12.- PRECS I PREGUNTES 
Per Decidim Castellar, el Sr. Joan Moyà, intervé per fer el següent Prec: 
Atenent a que la salut és un dels pilars de l’estat del benestar, no és un negoci ni 
es pot regir estrictament per criteris econòmics o estadístics.  
Atenent a que el CAP de Castellar és un centre que no només dóna servei a 
Castellar, sinó que també treballa per una població de prop de 30.000 habitants 
amb  Sant Llorenç. 
Atenent a que el passat 2011, sota el govern dels millors de Convergència, i 
després de més de 20 anys, va desaparèixer el servei d’urgències en el CAP de 
Castellar. En contra de la voluntat del poble i de la majoria de col·lectius relacionats 
(com les marees blanques, o l’associació Metges de Catalunya).  
Atenent a que aquest tancament ha contribuït a saturar els serveis dels centres 
sanitaris de Sabadell, i rebaixant els estàndards de qualitat assistencial. 
Atenent a que és una oportunitat, el canvi al capdavant de la conselleria, i el fet 
que des de diferents municipis, s'ha començat a activar aquesta reclamació dirigida 
al nou conseller, Toni Comín. 
Atenent a que l’Ajuntament, aquell 2011 es va comprometre a demanar a la 
Generalitat de Catalunya que reconsiderés aquestes decisions. 
I, per acabar, atenent a que no ho hem pogut formalitzar com a moció perquè 
érem fora de termini per a entrar-la a registre, però molts Ajuntaments comencen a 
moure’s i és el moment de coordinar-se.  
SUGGERIM: 



PRIMER.- Que l’Ajuntament comenci els contactes pertinents amb la Generalitat 
de Catalunya per veure la predisposició a actuar en el sentit proposat. 
SEGON.- Que des de l’Ajuntament s’iniciï el contacte amb la resta d’Ajuntaments 
que han començat a treballar per a reobrir els serveis sanitaris de cobertura bàsica 
que s’han vist retallats els darrers anys per tal de poder coordinar esforços. 
TERCER.- Que s’obri un espai de debat sobre aquest tema per mirar de fer força 
conjunta amb els grups a l’oposició, atenent que molts ajuntaments que han 
començat estan governats per grups afins als de l’oposició en aquest ple. 
QUART.- Que es faciliti i fomenti, si s’escau, la mobilització popular que pot ser 
clau per assolir el dret a una atenció sanitària pública i de qualitat. 
 
Continua el Sr. Joan Moyà, de Decidim Castellar. 
Atès el preocupant masclisme que aflora darrerament a l’esfera pública, i que 
aquesta és a la base de molts dels problemes estructurals que després legitimen 
discursos opressors sobre la dona. Atès que el ple és un espai de representació de 
la ciutadania, i a l’hora un altaveu, i que per tant creiem que cal ser 
extremadament curós. Atès que l’actitud del senyor Pepe González ha sigut 
masclista en el moment en el que ha referit aspectes físics o de comportament o 
actitud per rebatre un posicionament polític, en comptes d’argumentar sobre 
elements relacionats amb el tema tractat.  
Suggerim al Sr. Pepe Gonzalez, així com a la resta del ple, la lectura de referents 
del feminisme com Butler, Haraway o Preciado per fer d’aquest Ple un espai 
exemplar i de lluita contra l’opressió que pateixen les dones a la nostra societat. 
 
El Sr. Alcalde, pren la paraula per indicar que es pren nota de les recomanacions i 
per dir al Grup de Decidim Castellar que hauria haver pogut presentar el tema en 
forma de moció d’urgència, doncs és un tema que interessa a tothom i que tothom 
hi hauria votat, segurament a favor. 
Recorda també que hi ha convocada una taula de diàleg de tots els municipis del 
Consorci Parc Taulí, on es debatrà aquest tema, i que també hi ha prevista una 
reunió amb el Departament de Sanitat per tractar aquest tema. 
Intervé, per al·lusió, el regidor Sr. Pepe González,  per dir que una veu és més 
agradable que una altra no ho entén com un llenguatge masclista, però que si la 
regidora Alamany s’ha sentit ofesa, li demana excuses públicament. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, faltant cinc minuts per les deu de 
la nit,  s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari Acctal amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 
 

 


